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ROZHOVOR

Petr Bůžek: I přestože 
zbytek rodiny „skřípe 
zuby“, tak jinou sklárnu 
rád navštívím

ZAJÍMÁ NÁS
Pár otázek pro… 
Tomáše Vašíčka

TÉMA

Svatoanenské 
dřevosochání



Svatoanenské dřevosochání
Za velmi pěkného počasí probíhala 
v posledním červencovém týdnu již po 
šesté akce Svatoanenské dřevosochání 
v Parku hraběte Jana Harracha u měst-
ského úřadu. Po celý den jsme účastní-
kům akce nabídli možnost stánkového 
prodeje a návštěvu kreativních dílniček. 
Dále mohli zhlédnout úžasnou práci 
motorových pil v rukou zručných dře-
vosochařů. Letošním námětem byl vodní 
svět k revitalizovaným rybníčkům. Dal-
ším tématem byl tetřívek obecný, který 
postupně mizí z většiny našeho území, 
a je tak dalším ohroženým druhem. Tře-
tím tématem pro nás bylo dobudování 
pečovatelských bytů a ozdoba jeho okolí. 
Tato akce se konala tentokrát pod zášti-
tou radní Libereckého kraje paní Květy 
Vinklátové a ředitele Správy KRNAP 
Robina Bӧhnische, kteří také přijali 
pozvání paní starostky Evy Zbrojové 
a dorazili se na akci podívat. Pozvání 
potomků rodu hraběte Harracha bo-
hužel nebylo potvrzeno z důvodu velmi 
náročné cesty. 
Letošním dřevosocháním návštěvníky 
akce provázel sokolník Jan Višinský 
a jeho úžasní dravci. Komentované před-
stavení dravců a let dravců mezi diváky 
byl pro mnohé velkým zážitkem. 
Doprovodný program komentoval Michal Tůma za doprovodu kapely Nudličky. Kapela k nám přijela z Jablonce nad Nisou. Zajíma-
vostí je, že název kapely se odvíjí od účinkování pořadu Prostřeno, kde jeden z účastníků vařil drůbeží nudličky.

ÚVODNÍK

Drazí Harrachováci,

půlku prázdnin máme za sebou, ale je 
tu ještě jedna půlka a doufám, že si ji 
řádně užijete a budeme mít pěkné po-
časí. Dovolím si proto uvést a informo-
vat vás o pár aktuálních věcech z dění 
ve městě.
Memorandum o spolupráci při 
rekonstrukci skokanského areálu je 
PODEPSANÉ! Co to znamená a co 
se bude dít dále? Jsem rád, že se tato 
část podařila dovést do konce. Trochu 
nám do toho skočila volba nového 
prezidenta Svazu lyžařů ČR a bylo potřeba počkat na reakci 
a postoj nového vedení svazu k plánované rekonstrukci, ale jsem 
přesvědčen, že podepsáním memoranda potvrdil Svaz lyžařů 
zájem o pokračování v plánu zrekonstruovat areál v Harrachově. 
Následovat by měla příprava podkladů pro studii rekonstrukce 
a provozu areálu a poté již samotné jednání o poskytnutí dotace. 
Snad se tam zase neobjeví nějaký zádrhel a půjde to rychle. Jistě 
jste již zaregistrovali, že vznikla veřejná sbírka na záchranu můst-
ků. Tato sbírka má především za cíl upozornit na stav můstků 
a pokusit se sesbírat co nejvíce peněz na zprovoznění malých 

můstků v co nejbližší době, aby se mohlo pokračovat ve skákání 
především dětí a dorostenců. Takže pokud byste rádi podpořili 
tento záměr, podívejte se na www.harrachovskijumping.com, kde 
jsou veškeré potřebné informace.
V červenci proběhla dvě letní kina s celkovou návštěvou přes 
500 lidí, což je skvělé číslo, a jsem rád, že se tyto akce ujaly a stále 
více lidí si najde čas a deku nebo stoličku a jde se kouknout na 
film. Práce na rekonstrukci „kina“ stále probíhají, v současnosti 
je práce nejvíce vidět na plášti objektu, kde probíhá zateplení ce-
lého objektu, ale práce pokračují i uvnitř. Takže až bude hotovo, 
můžeme chodit do kina nejenom v létě, tak jak tomu bylo i dříve.
Ještě krátce k nákupu rolby. Tak jako vždy, když se město rozhod-
ne koupit vlastní techniku, je kolem toho povyk. Proto odpovím 
takto… Vyčkejte s kritikou, až se to opravdu nepovede, nebude to 
fungovat, budou běžecké tratě upraveny hůře než dříve nebo to 
bude dražší než doteď. Já vím, že jsme město sklářů, a kdyby kluci 
ve sklárně vyráběli věštecké koule, hned bych si jednu objednal. 
Je tu celkem dost „rolbařů“ a já bych spíše čekal reakce: „Když 
budete potřebovat, naučím, vysvětlím, pomůžu…“ než: „Se ti to 
vysype po 10 km, tam to nevyjede, je to drahý…“ Já věřím tomu, 
že upravené běžecké tratě jsou v zájmu nás všech.

 
K r á s n ý  z b y t e k  l é t a 

D a n i e l  B e n e š 

Foto: D. Hloušek
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INFORMACE Z RADNICE

VÝSLEDEK ANKETY – KOMUNITNÍ ZAHRADA
V červencovém čísle Harrachovského zpravodaje proběhla 
anketa na téma možnosti založení komunitní zahrady v místě 
bývalého domu služeb na sídlišti. Termín ankety byl prodlou-
žen do 12. 7. 2019. 
Do ankety se zapojilo 20 hlasujících. Většině dotazovaných se 
nápad paní starostky Evy Zbrojové na založení komunitní za-

hrady líbí a někteří navrhují toto místo využít jiným způsobem 
– např. opravy stávajícího majetku města, výstavbou nových 
domů, vybudování parku, zázemí zdravotního zabezpečení. 

D ě k u j e m e  v š e m  z ú č a s t n ě n ý m  z a  j e j i c h  n á z o r  

Výhercem soutěže o nejhezčí sochu se stal Tibor Matúz se sochou 
vodníka. Ze všech hlasovacích lístků byli vylosováni tři výherci, 
kteří obdrželi hodnotné ceny. 
Výtěžek z aukce Svatoanenského dřevosochání bude věnován na 
podporu a rozvoj cestovního ruchu v oblasti Harrachova. 
Hlavním sponzorem je Liberecký kraj, Severočeské vodovody 
a kanalizace (SčVK), KRNAP, Pivovar Svijany, KupSekačku, Lu-
káš Róka. Mediálním partnerem bylo Country rádio, rádio Český 
rozhlas Liberec. 

Poděkování patří zejména všem sponzorům: Správě KRNAP za 
poskytnutí dřeva na výrobu soch, Libereckému kraji za záštitu 
a zapůjčení stanů, firmě SčVK za finanční podporu, firmě Kup-
Sekačku za drobné dárky pro dřevosochaře, Lukáši Rókovi za 
pomoc při organizaci. Nemohu zapomenout na městkou údržbu, 
protože bez jejich pomoci by to opravdu nešlo a vedení města za 
podporu této akce. Děkuji a spolu s vámi se budu těšit na další 
ročník této řezbářské akce – na ten sedmý, který se bude konat za 
rok ve dnech od 20. 7.–25. 7. 2020. 

L u c i e  S l a v í k o v á

Práce dřevosochářů:
Lukáš Róka – Motýl, Zvonička 
Josef Indra – Navždy spolu
Tibor Matúz – Greenmann, Miska, Vodník
Jaromír Dědek – Výr velký, Houbínek
Jan Rázek – Tetřívek, Krokodýl
Marta Novotná – Víla, Partnerství

Foto: D. Hloušek

Seniorskou obálku podporují i hasiči
V pátek 28. června 2019 proběhla v prostorách bývalé 
Kavárny Pošta v Liberci tisková konference, na které byl 
představen projekt Seniorská obálka. Seniorská obálka je 
výstupem spolupráce Libereckého kraje s ministerstvem 
práce a sociálních věcí na projektu Implementace politiky 
stárnutí na krajskou úroveň, na kterém se podílí také Zdra-
votnická záchranná služba Libereckého kraje, Oblastní 
spolek Jablonec nad Nisou Českého červeného kříže, Ha-
sičský záchranný sbor Libereckého kraje, Policie ČR a další 
složky integrovaného záchranného systému. 
Poprvé zavedl v České republice Seniorskou obálku Jiho-
moravský kraj, a to v loňském roce. Postupně se k němu 
přidávají i další kraje. 
Jedná se o tiskopis (naleznete jej v příloze aktuálního čísla 
Harrachovského zpravodaje), ve kterém si každý senior 
nebo zdravotně postižený, může vyplnit základní infor-
mace o svém zdravotním stavu, lécích, které užívá, nebo 

zaznamenat kontakty na osoby blízké a svého praktického 
lékaře. Tento vyplněný tiskopis si pak senioři umístí buď na 
vchodové dveře bytu, nebo viditelně na ledničku. Seniorská 
obálka pomáhá v situacích, kdy se senior nebo zdravotně 
postižený dostane do tísně, ohrožení zdraví nebo života 
a není schopen se záchranáři sám komunikovat. 
Hasiči jsou často první, kteří se dostanou do bytu zraněné-
ho nebo zdravotně indisponovaného seniora, který nemůže 
komunikovat. Hasičům může usnadnit práci například 
kontakt na osobu blízkou, pokud je v domácnosti zvíře, 
o které se nemá kdo postarat. 
Hasičský záchranný sbor Libereckého kraje bude v rámci 
oborné přípravy informovat všechny profesionální hasiče 
o tom, že se mohou s tímto tiskopisem v domácnostech 
setkat a v případě potřeby informace využít.

p o r .  M g r .  I v a  M i c h a l í č k o v á



INFORMACE Z RADNICE

Na 6. zasedání zastupitelstva města 
Harrachova byl schválen nákup 
majetku – rolby, která bude upravo-
vat běžecké tratě. Rolba bude upra-
vovat tratě nejen v Harrachově, ale 
i v sousední Rokytnici nad Jizerou. 
Města se budou společně podílet 
na nákladech spojených s údržbou 
a provozem této rolby. Rolba Pisten 
Bully 160D byla pořízena na cenu 
600 000 Kč včetně DPH.  

V polovině července započala rekonstrukce čerpací stanice 
při vjezdu do Harrachova. Na začátku měsíce září se mohou 
automobilisté a motorkáři těšit na „vylepšenou“ čerpací 
stanici BENZINA, kde nebude chybět bezbariérové WC, 
automaty na snacky a kávu, jímka pro nádrž na kapalinu do 
ostřikovačů atd.

Milí rodiče nových harrachovských ob-
čánků, rádi bychom vás a vaše děťátko 
pozvali ke slavnostnímu obřadu Vítání 
občánků, který se bude konat v měsíci 
říjnu v obřadní síni MěÚ Harrachov. 
Oficiální pozvánky, kde vám bude 
upřesněn termín, obdržíte prostřednic-
tvím pošty.

Vítání občánků

Rekonstrukce čerpací stanice 

Nová rolba

Harrachovská lékárna bude 
v termínu 9.–13. 9. 2019 

uzavřena z důvodu 
dovolené.

Děkujeme za pochopení.

Foto: Eva Zbrojová

Dovolená lékárna

POZVÁNKA
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Z diáře starostky města
2. 7. účast na jednání na Krajském úřadu Libereckého 

kraje na téma autobusového propojení Frýdlantska 

a Tanvaldska

3. 7. účast na výběrovém řízení na pozici vedoucího 

ekonomického odboru,

návštěva jubilanta

4. 7. rozhovor pro rádio RCL,

návštěva jubilanta

8. 7. účast na slavnostním otevření TIC v Semilech

10. 7. účast při provádění kontroly úředníky minister-

stva pro místní rozvoj (pečovatelské byty)

11. 7. jednání zastupitelstva města

15. 7. jednání s vedením města Rokytnice nad Jizerou,

jednání rady města

16. 7. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
jednání na stavebním úřadu v Tanvaldu

17. 7. jednání s panem Heřmanským – Svaz lyžařů ČR,

společný podpis Memoranda o vzájemné spolupráci 

u hejtmana LK Martina Půty,

jednání se společností Apreco na téma parkování 

v Harrachově,
návštěva jubilanta

19. 7. jednání s paní Dlouhou,

návštěva jubilanta

20. 7. svatební obřad

22. 7. jednání s panem Otmarem – dopravním inžený-

rem PČR v Semilech

23. 7. kontrolní den – výstavba pečovatelských bytů

24. 7. jednání s panem místostarostou Sýkorou z Bělé 

pod Bezdězem

26. 7. kontrolní den – kino

27. 7. účast na slavnostním zakončení akce  

Svatoanenské dřevosochání

29. 7. účast na jednání sociální komise,

jednání rady města

30. 7. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
jednání s velitelem OO PČR v Harrachově panem 

Brožem,
jednání s panem Soldátem,

jednání s panem Zavřelem

                                                     
                    ( l s )

INFORMACE Z KONTROLNÍHO VÝBORU

V minulém čísle dostal čtenář zkreslenou 
informaci o hlasování opozičních zastupi-
telů na 6. ZM. Cituji: „V průběhu přestavby 
bývalého učiliště na tyto byty vyvstala potřeba 
navýšení stavebních prací o cca 900 tisíc Kč. 
Jsou to práce, se kterými projekt nepočí-
tal a činí asi 3 % původního rozpočtu (při 
přestavbách nebývá výjimkou ani 15 % 
víceprací). Vyplacení této částky však opo-
ziční zastupitelé na jednání zastupitelstva 
neschválili a velmi výrazně tím ohrozili do-
končení díla. Patrně počítají s tím, že budou 
stále mladí a plní sil, stejně jako jejich blízcí. 
Smutnou skutečností je i fakt, že tento bod 
nepodpořil ani bývalý koaliční partner, který 
po celé čtyři roky tento projekt podporoval.“
Pokud někdo napadá opoziční zastupitele, je 
slušnost redakční rady (bohužel neexistuje, 
i když rada města má úkol od zastupitelstva 
tuto věc řešit již od 13. 2. 2019) se jich 
zeptat na důvody, proč hlasovali proti.
Tak tedy stručné shrnutí. Celá věc začala 
nedodržením smlouvy o dílo mezi městem 
Harrachov a zhotovitelem firmou 
SYBAN s.r.o., kdy se v rozporu se smlouvou 
prováděli od začátku stavby vícepráce bez 
souhlasu města Harrachov. Jedná se o tak 
vysoké částky, o kterých by mělo rozhodovat 
zastupitelstvo města – to se bohužel nestalo. 
Pokud se vícepráce provedou bez schválení, 

nemá firma SYBAN s.r.o. nárok na proplacení 
víceprací a město má ušetřené peníze, tak praví 
smlouva. Celková cena víceprací dle změno-
vých listů není cca 900 000 Kč, ale podstatně 
vyšší, a to 2 850 578 Kč. Tato částka byla snížena 
na rozdílovou položku 905 144,30 Kč levnější 
podlahovou krytinou, levnějším vybavením 
sanitárního zařízení a neprovedenou úpra-
vou okolních komunikací v celkové částce 
1 945 433 Kč. Tyto změny ovlivní kvalitu 
užívání objektu budoucími nájemci.
První snaha vedení města proplatit roz-
dílovou částku 905 144,30 Kč na 5. ZM 
dne 25. 4. 2019 neprošla a po argumentaci 
opozičních zastupitelů bylo přijato usneseni 
č. 1/5: „Zastupitelstvo města Harrachova 
bere na vědomí cenové změnové listy více-
prací a méněprací stavby „Pečovatelské byty 
čp. 155, Harrachov“ a ukládá radě města 
předložit cenové změnové listy do dalšího 
zasedání zastupitelstva města, jako podklad 
pro návrh rozpočtové změny.“
Jaké bylo mé rozčarování, když na 6. ZM 
dne 26. 6. 2019 byla předložena rozpočtová 
změna k výše uvedené problematice bod  
č. 16 ve znění:
„Zastupitelstvo města Harrachov schvaluje 
rozpočtové opatření číslo 7 ve výši 
905 144,30 Kč na straně D, financování ve 
výši 905.144,30 Kč.“

V důvodové zprávě je pouze uvedená věta: 
„RM č. 18 ze dne 10. 6. 2019 schválila Do-
datek č. 1 ke smlouvě o dílo „Pečovatelské 
byty čp. 155 Harrachov – stavební práce“.“
Dodatek nebyl předložen, ale hlavně nebylo 
splněno usnesení 1/5 ZM Harrachov – ne-
byly opětovně předloženy cenové změnové 
listy.
Opoziční zastupitelé měli jedinou volbu, 
hlasovat proti návrhu, byli bez podkladů, 
přetrvávaly nevyřešené problémy s ne-
dodržením smlouvy a neplnění usnesení 
z předchozího zastupitelstva.
Pokračování této kauzy bylo na 7. ZM dne 
11. 7. 2019, kde díky účasti všech koaličních 
zastupitelů bylo rozpočtové opatření schvá-
leno ve výši 905 144,30 Kč, kdy po 
5 měsících byly zastupitelům konečně před-
loženy změnové listy a dodatek smlouvy. 
Tyto dokumenty mě pouze utvrdily v tom, 
že schválení tohoto bodu není v zájmu 
města Harrachov a zastupitelé, kteří byli pro 
tento návrh, nejednali v duchu správného 
hospodáře.
Toto hlasování má zakrýt chyby vedení měs-
ta při plnění smlouvy o dílo mezi městem 
Harrachov a firmou SYBAN s.r.o., ale daň je 
příliš vysoká – 2 850 578 Kč.

J a r o s l a v  Č e c h

Vyjádření k červencovému úvodníku paní starostky



Pár otázek pro… Tomáše Vašíčka
ZAJÍMÁ NÁS

Pan Tomáš Vašíček je posledním zpovídaným zastu-
pitelem po jeho znovuzvolení do městského 
zastupitelstva. Určitě i v budoucnu budu 
pokládat otázky zastupitelům týkající se 
aktuálního dění ve městě. Byli by vždy 
zpovídáni dva zastupitelé, jeden 
z koalice a druhý z opozice tak, aby 
čtenáři viděli danou problematiku 
z obou úhlů pohledu. 

Pane Vašíčku, co Vás vedlo k tomu 
jít znovu do komunální politiky? 
A když porovnáte předchozí volební 
období a to nynější, nastaly nějaké 
změny, ať už ve spolupráci či mezilidských 
vztazích mezi koalicí a opozicí? 
Zde je odpověď poměrně jednoduchá. Lidé a chuť 
něco změnit v Harrachově. Proto jsme kandidovali za sdružení nezá-
vislých kandidátů Změna pro Harrachov. Chtěli jsme a chceme nadále 
prosazovat naše přesvědčení o tom, jakým směrem by se měl Harrachov 
dále upínat, tedy směrem k tomu, aby byl samostatným, nezávislým 
a úspěšným městem, které umí svou aktivní činností pomoci v podniká-
ní místním podnikatelům, svou aktivní činností zajistit kvalitní vzdělání 
na základní škole včetně kvalitní výuky cizích jazyků a v neposlední řadě 
vést a pomáhat rozvoji sportu a sportovních činností nejen mládeže. 
Naše koncepce je postavena na soběstačném aktivním Harrachově, který 
se nakonec umí postarat o své potřebné, a to nejenom o seniory, ale 
i o všechny ostatní. Naše přesvědčení je o tom, že se nemáme s každým 
hádat a soudit, ale naopak spolupracovat, vážit si svých obchodních 
partnerů, že se mají dít koncepční kroky, tedy nejdříve vydělat a pak 
utrácet, a ne zadlužovat město nesmyslnými úvěry, pořizováním ne-
smyslného majetku bez koncepce, budováním nepřipraveného projektu 
domu s pečovatelskou službou a slibováním nesplnitelného. Logicky se 
nabídne otázka, co je nekoncepční? Tak např. doslova vyhodit 2 mil. Kč 
za nákup „kontejnerů“ pro sportující mládež. Je smutné, že sportujících 
dětí ubývá, ale nákupem kontejnerů se to určitě nezlepší. Nekoncepční 
je nakoupit kontejnery a nemít trenéra, dále koupit „dýchavičného 
dědečka“ rolbu a nemít zkušenosti, neznat údržbu, na zastupitelstvu 
tajit řidiče apod. Stejně tak vybudovat zcela nepřipravený projekt 
domova seniorů, který již nyní stojí o skoro 1 mil. více, než byl plánován 
rozpočet, ale zároveň došlo cca a více než 1,5 mil. Kč ke škrtům v pů-
vodním záměru, tedy klesá de facto i kvalita, vybavenost apod. Snažím 
se na vše upozorňovat, vysvětlovat, ale bohužel bez efektu. Stejně jako 
v případě domova seniorů s pečovatelskou službou. Bylo slibováno, že 
senioři budou platit cca 3,5 tisíce měsíčně nájemného. To je pravda, ale 
řekl někdo seniorům, že se ještě bude platit skutečná spotřeba energií 
u každého v bytě (dle jejich měřidel), ale pak někdo musí zaplatit energie 
ve společných prostorách, jako např. svícení, vytápění, provoz výtahu, 
úklid společných vnitřních prostor, úklid sněhu okolo pečovatelského 
domu, běžnou údržbu, tvořit rezervy na opravy atd.? Současné vedení 
města slíbilo nejprve, že se tyto náklady budou hradit z provozu provo-
zoven umístěných v domově seniorů (jako masáže, pedikúra, manikúra, 
kadeřník, holič apod. – s těmito se však již nepočítá), následně tedy, že 
toto vše bude hradit město ze svého. Počkám si, zda náš pouze VÝDA-
JOVÝ rozpočet na to bude mít. Jsem přesvědčen, že nikoliv, tak doufám, 
že to budou tedy dotovat ti, co to slíbili. Jinak můj odhad je, že v případě, 
že město tyto výdaje hradit nebude, bude každý obyvatel platit nejméně 
10 tis. Kč měsíčně. A to nemluvím o představách vybudování skleníků 
a dílen, kde měli senioři pracovat a udržovat styk se školní mládeží.
K Vaší podotázce o mezilidských vztazích. Platí, bohužel, že lež plodí 
jenom další lež. Od pana zastupitele Ing. Slavíka jsem si přečetl, jak se 
mu daří napravovat mezilidské vztahy. Zde je třeba jít na začátek toho, 
kde to celé vzniklo. Vše vzniklo tím, že jsem odmítl někdy v roce 2010 
poslouchat příkazy paní Zbrojové, a to např. když mně bylo paní Zbro-

jovou řečeno, že jestli chci pracovat nadále pro město, nebudu se stýkat 
s panem Tomášem Plocem, dále s tehdejším tajemníkem a dalšími a dále 

jsem odmítl plnit určitá profesní zadání, která dle mého názoru 
nebyla lidsky správná (někteří zaměstnanci úřadu se se mnou 

odmítají stýkat na veřejnosti, aby se mnou nebyli viděni, jinak 
přijdou o práci nebo to budou mít složité – neuvěřitelné). Toť 
začátek. Již tehdy to byl právě pan Ing. Slavík, který mně te-
lefonoval (po volbách), že se rozhodl přidat na stranu paní 
Zbrojové. Za mě v pořádku, každý má právo být, kde uzná 
za vhodné, a to trvá, zcela bez jakékoliv změny do dnešního 
dne, byť pod jakousi plachetkou tvrzené nezávislosti. 

Dalším okamžikem byl spor o odměnu, která mně měla být 
vyplacena v souvislosti se zastupováním města Harracho-

va o 100 mil. Kč. V této souvislosti jsem požadoval, aby byli 
postiženi všichni ti, kteří tento původní problém svou činností 

způsobili. Toto byl další okamžik, kdy jsem se nezlíbil. Řešení, které 
paní Zbrojová a spol. vymysleli? Vašíčkovi nezaplatíme. Dále už to 
všichni znáte. 8 let, i prostřednictvím těchto novin, jste četli o tom, že 
jsem podvodník, že jsem město okradl, že si odměnu nezasloužím, že 
jsem nic pro město neudělal. Ano, to vše za situace, kdy paní starostka 
po volbách v roce 2014 měla absolutní většinu v koalici a poměr byl 
10:5 v zastupitelstvu ve prospěch koalice paní Zbrojové. Mohu Vám 
říct, že jsem v rámci lidského chování zažil ledasco, ale období od roku 
2014–2018 bylo jedno velké ponižování, urážky, výhrůžky a nebylo, 
jak se bránit. Město povolalo do této bitvy několik advokátních 
kanceláří a advokátů, pana JUDr. Ťintěru, paní JUDr. Staňkovou, 
pana Mgr. Hrocha a Kaplana, došlo i na to, že jsem byl udán k advokátní 
komoře paní Zbrojovou atd. Jak by se Vám v takovém prostředí vytvo-
řených nepravd, proti kterým se nemáte jak bránit, žilo? A výsledek? 
Město Harrachov zaplatí o cca 6 mil. více, než muselo na základě platné 
smlouvy. Ale o tom až dále. V rámci zastupitelstev v letech 2014–2018 
docházelo zcela běžně ke změnám programu v den zasedání, v zásadě si 
radnice dělala, co chtěla. O mě tak ani nešlo, ale bylo mně opravdu líto 
mých kolegů, kteří asi toto v životě nezažili a svou účast v zastupitelstvu 
si představovali asi jinak.
Dnes? Je rozhodnuto, je dobojováno. Pravomocné rozsudky Okresní-
ho soudu v Semilech a Krajského soudu v Hradci Králové jednoznačně 
řekly, že jsem městu pomohl, že odměna je standardní, že všichni za-
stupitelé věděli, o čem hlasovali, že jsem nikoho neovlivňoval, dokonce 
soudy označily výpovědi některých svědků za zcela nevěrohodné (např. 
pana Tondra) apod. Jak by se měl dle Vašeho názoru zachovat slušný 
člověk? Hraji již dlouho fotbal. Někdy se vyhraje, někdy se prohraje, 
na hřišti to může jiskřit, mnohdy nepadají i hezká slova, ale nakonec, 
prohraju-li, uznám porážku, podám ruku soupeři a odcházím ze hřiště. 
Mezilidské vztahy, by se, paní redaktorko, zlepšily pouze tehdy, jestliže 
by charakterní lidé uměli uznat, že neuspěli, že udělali chybu a vzhle-
dem k těm 8 letům by byla namístě (v návaznosti na obsah rozsudků) 
i omluva. Pak by se mohly vztahy zlepšit, do té doby nikoliv. Do té 
doby, dokud bude i tento zpravodaj zneužíván k útokům na ostatní 
lidi, kdy pouze paní Zbrojová bude moci zařazovat po uzávěrce své 
nepravdivé a útočné příspěvky bez možnosti ostatních se vyjádřit, tak 
není z této situace, kterou paní Zbrojová zasela, úniku. Paní redaktor-
ko, vážení čtenáři, je mi smutno i z toho, že ponižování určitých lidí 
nepřestalo ani dodnes. Příkladně, dokud bude paní Zbrojová oslovovat 
zastupitele např. „pane bývalý místostarosto“, můžeme se dočkat 
i toho, že např. příště bude paní Zbrojová někým jiným oslovována 
např. „paní bývalá prodavačko“… Dokud ani tato banální úcta k dru-
hému tedy, běžné společenské oslovování, titulem, funkcí, jménem, 
a to starostou města, nebude na běžném pořádku, nemůže se změnit 
vůbec nic.
K Vaší poslední podotázce, co se změnilo, tak je to pouze rozložení 
sil v rámci zastupitelstva, a to díky tomu, že dva zastupitelé za ANO 
již nejsou v koalici spolu s paní Zbrojovou, tedy že rozložení sil dle 
voleb je dnes 8-2-4-1. Na straně opozice žádná „koaliční“ spolupráce 
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domluvena není. Za sebe mohu říci, že jsem v kontaktu s panem Do-
stalíkem, zvoleném za ODS, a jsem tomu velmi rád, jelikož je to člověk 
s odborným a velmi osobitým náhledem na každou problematiku 
a rád slyším jeho názor na každou věc. Samozřejmě, že by mě zajímaly 
i názory současného vedení města na určité otázky, ale na nabídku, 
abychom se u určitých obecně prospěšných věcí setkali dříve a vše 
jako lidé probrali, nebylo pozitivně reagováno, chcete-li, tento návrh 
byl odmítnut. Proto své názory prezentujeme a dále budeme v rámci 
zastupitelstva prezentovat, a bohužel máme-li názor jiný, je okamžitě 
vnímán jako útok. Myslím si, že je právem, a dokonce i povinností 
každého zastupitele si utvořit názor, ten prezentovat a podle toho také 
hlasovat.
Bohužel musíme být i dost ostražití. Např. jsme hrdi na to, že jsme 
zamezili prodeji akcií města ve Sportovním areálu Harrachov. Před-
stavte si, a to je pro mě zcela nepřijatelné, nemyslitelné a považuji to 
za podvodné jednání, kdy máme projednávat pouze záměr prodeje 
akcií a v podkladech máme zastrčen již návrh smlouvy o prodeji akcií 
i s cenou… Obrázek si každý prosím udělejte sám, ale jestli se budou 
zastupitelstva dále připravovat tímto způsobem, opravdu to nesvědčí 
o vůli radnice zlepšovat mezilidské vztahy. 
Vaše jméno bylo často skloňováno v kauze AUDITAS S. A., o níž 
bylo řečeno a napsáno dost informací. Máte potřebu se k této 
kauze ještě nějakým způsobem vyjádřit, nebo tuto záležitost 
považujete již za uzavřenou? 
Vážená paní redaktorko, je to pro mě těžká otázka. 8 let života, kdy Vás 
určití lidé neustále napadají, urážejí a Vy víte, že úmyslně lžou a vytvá-
ří nepravdivé konstrukce jen proto, aby se Vám buď pomstili, že jste 
nebyla ochotna následovat jejich přesvědčení nebo prostě jen ukojili svá 
ega. Víte, myslím si, že se takto můžete chovat v rámci svého osobního 
života, ale ne, jste-li správce veřejného majetku, veřejných peněz, nebo 
jste-li starosta či místostarosta. Jedná se o veřejnou funkci a starosta je 
starostou všech občanů bez rozdílu.  
Podstatné je pouze to, že do dnešního dne vedení města vlastně skuteč-
ně neoznámilo veřejnosti, jak celá věc dopadla. Vedení města neozná-
milo, jak strašnou chybu s jakými dopady pro rozpočet města vedení 
města udělalo. Proč? Právě proto. I toto oznámení by mohlo přispět ke 
zlepšení mezilidských vztahů, ale zároveň by to znamenalo přihlášení se 
současného a minulého vedení města, resp. všech koaličních zastupite-
lů k zodpovědnosti. Co je tedy pro tyto lidi osobně lepší. Dále udržovat 
atmosféru boje, tím od sebe odsunout pozornost a vše ukončit heslem: 
„Jedeme dál.“
Jak jsem psal výše, jsem přesvědčen o tom, že omluva by byla na místě. 
Jak málo by stačilo. Paní redaktorko, pár slov nás dělí od vysněného 
cíle zlepšení mezilidských vztahů, protože pak by i ti všichni, kteří fandí 
paní Zbrojové, panu Benešovi, Tondrovi, paní Stříbrné apod. pochopili, 
že tito lidé udělali chybu, že to, co hlásali 8 let, nebyla úplně pravda. 
Mýliti se je lidské, chybovati také. Umět přiznat chybu a omluvit se, je 
už výrazem kvality charakteru každého jedince. 
Místo toho si všude přečtu heslo těchto lidí: „Jedeme dál.“ A to je 
kámen úrazu. Já si myslím, že nemůžeme jet dál bez toho, aniž bychom 
hledali odpovědnost za zbytečné vynaložení cca 6 mil Kč. Ptáte se proč? 
Právě proto, že se jedná o veřejné peníze. Starosta a rada města nejsou 
nic jiného než správci obecního majetku, obecních peněz. Rozhodne-
te-li se riskovat v rámci rodiny, rozhodujete o svých penězích o svém 
majetku, je to vaše věc. Ale ukáže-li se, že jste jako správce obecního 
majetku neměl dostatečné informace nebo že jste se špatně rozhodl, 
odpovídáte za takto špatně vynaložené peníze, a to i tehdy, jestliže byste 
jednali byť z nedbalosti. 
Jsem přesvědčen, že je povinností každého zastupitele, aby poukázal na 
to, má-li podezření, že byly vynaloženy veřejné peníze na základě roz-
hodnutí, které mohlo být učiněno v rozporu se zákonem. Proto v sou-
časné době 5 zastupitelů požádalo písemně paní starostku o odpovědi 
na několik otázek, které by právě měly ukázat, na základě čeho se tehdy 
paní starostka rozhodla takto jednat. Poté budou a musí být zváženy 
další kroky, a to i ze strany vedení města. 
Závěrem k této otázce bych osobně za sebe a za svoji rodinu rád podě-

koval mnoha Harrachovákům, kteří mě a moji rodinu v těchto těžkých 
chvílích podpořili. Nesmírně si toho vážíme.
Na 6. zasedání zastupitelstva, které se konalo dne 26. června, se 
projednával bod týkající se rozpočtového opatření číslo 7 ve výši  
905 144,30 Kč. Konkrétně se jednalo o navýšení rozpočtu za více-
práce na výstavbě pečovatelských bytů, se kterými původně projekt 
nepočítal. Všichni přítomní opoziční zastupitelé byli paní starost-
kou v červencovém úvodníku nařčeni z toho, že svým hlasováním 
(PROTI: 4 opoziční zastupitelé, ZDRŽEL SE: 1 opoziční zastupitel 
– tento bod nebyl přijat nadpoloviční většinou hlasů všech členů 
ZM) ohrozili dokončení tohoto projektu. Můžete čtenářům vysvětlit, 
co bylo příčinou tohoto jednání opozičních zastupitelů?
Vážená paní redaktorko, do budoucna by bylo velmi cenné, aby se 
redaktor Harrachovského zpravodaje účastnil zasedání zastupitelstev, 
a pak by mohl zcela nezávisle a objektivně informovat o průběhu zastu-
pitelstev a zároveň by slyšel argumentaci všech diskutujících ke všem 
otázkám. Nicméně k otázce Harrachovského zpravodaje až níže. 
K Vaší otázce. Tento bod se projednával již v rámci druhého zastupitel-
stva, jelikož již na předešlém schválen nebyl. Nakonec se schvaloval na 
třetím zastupitelstvu, mimořádném, kde už všichni koaliční zastupitelé 
hlasovali dle své příslušnosti a poslušnosti, ale k tomu také dále.
Nicméně, opět lživá informace, nemohli jsme ničeho ohrozit, neodpo-
vídám za nedisciplinovanost koaličních zastupitelů, tedy zda chodí či 
nechodí na zastupitelstva a zda dodržují či nedodržují hlasovací linii 
(úsměv). V rámci předešlého zastupitelstva byl tento bod přednesen 
a bylo očekáváno poměrně jednoduché schválení. Ale upozornil jsem 
na mnoho problémů, které tento bod obnášel. Pokusím se stručně 
vysvětlit. 
Město Harrachov uzavřelo se zhotovitelem smlouvu o dílo. A smlouvy 
se mají dodržovat. A ve vztahu k vícepracím byla smlouva o dílo uza-
vřena pro město Harrachov výhodně. Zhotovitel nedodržel stanovený 
postup, který byl popsán ve smlouvě, a proto mu nevznikl nárok na za-
placení víceprací. Je na tom něco složitého? A na tuto skutečnost jsme 
upozornili a sám zástupce zhotovitele řekl, že máme pravdu, že opravdu 
postup dle smlouvy nebyl dodržen.
Druhý problém. Nedostáváme dostatečné podklady. Mám-li jako 
zastupitel hlasovat o změnách, měl bych mít k dispozici změnové listy, 
které popisují jednotlivé vícepráce a jejich důvod. Neměl jsem. Nemohu 
hlasovat a rozhodovat se odpovědně bez podkladů. Zajímavé je, že 
paní Zbrojové, panu Benešovi, paní Stříbrné, Procházkové, Kučerové, 
panu Červenému a panu Tondrovi to nevadí. Umí se rozhodovat i bez 
podkladů.
Na druhém zastupitelstvu, o kterém hovoříte, tento bod nebyl schvá-
len jen proto, že se nedostavila paní Kučerová na zastupitelstvo, a tak 
vedení města nemělo většinu. Opět nám nebyly předloženy podklady, 
jelikož tentokrát nám bylo tvrzeno, že rada města uzavřela se zhotovite-
lem dodatek č. 1 ke smlouvě. Logické je, že jej chci mít k dispozici před 
hlasováním, a to v dostatečném předstihu. Neměl jsem jej ani já, ani 
nikdo jiný.
Třetí problém je, že většina popsaných víceprací jsou důsledkem chyby 
v projektu. Zhotovitel se také zavázal ve smlouvě, že projekt odborně 
posoudí a předem na případné chyby upozorní. Nic z toho se nestalo. 
Přeci nemůže město platit za chyby v projektu. A světe div se, téměř 
všechny změnové listy odkazují na chybu v projektu. Dle přesvědčení 
našeho vedení města má město platit za chyby projektu. Jen na okraj 
upozorňuji na to, že již v době, kdy se hlasovalo o tomto projektu, jsem 
byl proti výstavbě pečovatelského domu a jedním ze zásadních důvodů 
byla naprostá nepřipravenost projektu. Stejně tak jako kontejnery. Vždy 
je upřednostněn líbivý volební efekt před rozumem.
A konečně poslední problém je, že vícepráce nejsou tak vlastně 
vícepráce. Ona suma, kterou uvádíte ve své otázce, je výsledkem toho, 
že projekt byl okrájen o určité standardy, se kterými předešlý projekt 
počítal. Takže výsledný standard budovy a jejího okolí bude nižší než 
předpokládaný, a to právě kvůli vícepracím, které ve své většině jsou 
chybou projektu.
Tedy neviděl jsem a nevidím žádný důvod, proč by si město mělo zhoršit 
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své postavení uzavřením dodatku ke smlouvě, když na základě původní 
smlouvy by za uvedené práce platit nemuselo a všechny strany si byly 
vědomy toho, jak postupují. Navíc zhotovitel měl předem projekt po-
soudit, zkontrolovat a upozornit na jeho vady. Nestalo se. Máme platit? 
Myslím, že nikoliv. 
A nakonec? Bylo svoláno mimořádné zastupitelstvo a na něm již byli 
přítomni všichni koaliční zastupitelé. Předloženy byly změnové listy 
a i dodatek č. 1 ke smlouvě. Považte, tento dodatek č. 1 schválila rada 
města až poté, kdy neprošlo první hlasování o zaplacení tvrzených 
víceprací. Připadá Vám v pořádku, že se mění smlouva až poté, kdy tyto 
skutečnosti nastanou, a až poté, kdy se Vám nedostaví jeden ze zastu-
pitelů k hlasování? Mně nikoliv, a přesto se tak stalo. Ale i na základě 
tohoto dodatku by vznikl zhotoviteli nárok na zaplacení víceprací pou-
ze tehdy, šlo-li by o výjimečnou událost a v případě, že by měla vliv na 
datum dokončení díla. Každý změnový list obsahuje větu, že vícepráce 
nemají vliv na termín dokončení díla. Podepsal by někdo z vás čtenářů 
takový příkaz k úhradě na 900 tis. Kč za těchto okolností? Já nikoliv.
I v této otázce jsem přesvědčen, že vedení města způsobilo na majetku 
města škodu a někteří zastupitelé hlasovali pouze na základě své stra-
nické příslušnosti, a nikoliv na základě objektivně zjištěných informací 
a na základě úplných podkladů, které neměli. I zde jsem přesvědčen, 
že bude nezbytné nechat tento postup města a některých zastupitelů 
prověřit.  
Na tomtéž zasedání zastupitelstva se projednával bod, který se týkal 
schválení zprávy o uplatňování Územního plánu Harrachov za obdo-
bí 03/2015-02/2019. Tento bod nebyl též přijat nadpoloviční většinou 
hlasů všech členů ZM a opět byli paní starostkou kritizováni přítomní 
opoziční zastupitelé, že svým hlasováním (PROTI: 1 opoziční 
zastupitel, ZDRŽELI SE: 4 opoziční zastupitelé) zablokovali změnu 
územního plánu a tím zbrzdili rozvoj města. Můžete vysvětlit, proč 
tomu tak bylo? 
Vážená paní redaktorko, platí totéž, co v minulé odpovědi. Opravdu 
se necítím být odpovědný za disciplinovanost či nedisciplinovanost 
koaličních zastupitelů. Frustrace paní Zbrojové vychází z toho, že se 
nedostavila jedna osoba, s jejímž hlasem počítala, a to osoba z tábora 
paní Zbrojové. 
Ale teď k podstatě věci. Jednalo se o složitý a rozsáhlý materiál, který 
mělo vedení města k dispozici pravděpodobně již od dubna 2019, kdy 
je tento materiál datovaný. Na mimořádném zastupitelstvu, konaném 
po tomto zastupitelstvu, bylo opozičním zastupitelům vyčteno paní 
Zbrojovou, že v mezidobí nikdo nekontaktoval pana Štima se žádostí 
o vysvětlení podkladů. Je to již letitá rétorika paní Zbrojové, na kterou 
přistoupil i pan Beneš, vede-li zastupitelstvo, a také záhadně pověřený 
řízením zastupitelstva pan Tondr. Ale toto je velký omyl. Zastupitel-
stvo a podklady nepřipravuje zastupitel, zastupitel pracuje s materiály 
a informacemi, které obdrží, a pak je již na zastupiteli, jak s těmito 
podklady naloží. V tomto konkrétním bodě nebylo opravdu třeba, aby 
zastupitelé kontaktovali každý zvlášť pana Štima, ale stačila pouhá 
spolupráce a informace od vedení města směrem k zastupitelům, aby 
tak složitý materiál, kterým disponuje vedení města jistě déle než mě-
síc, poskytlo zastupitelům dříve. Zastupitelé ani netuší, jaký bude pro-
gram zastupitelstva, a přeci není možné, aby předem věštili zastupitelé 
program a pak si na vlastí pěst opatřovali podklady. Budou-li i v bu-
doucnosti podklady nedostatečné, upozorním na takovou skutečnost 
a podle toho, podle svého svědomí, budu i hlasovat.
Nicméně, ptáte-li se mě na územní plán města Harrachova, k tomuto 
jsem měl výtky a připomínky už u jeho schvalování, jelikož se nedomní-
vám, že se jedná o dobrý územní plán, který by reflektoval dostatečný 
rozvoj města, garantoval by dostatečnou rezidenční výstavbu pro obča-
ny, reflektoval komplexní řešení infrastruktury apod. Na mě uvedený 
územní plán již v minulosti působil jakožto územní plán přijímaný ve 
vztahu a ve prospěch konkrétních osob a jejich pozemků.
Závěrem k této otázce, u každého bodu, byť se bude týkat čehokoliv 
a nebudu mít jako zastupitel dostatečně kvalitní a vypovídající pod-
klady, a to v dostatečném předstihu, nebudu pro takový bod hlasovat, 
jelikož to považuji za neodpovědné. V případě, že vedení města dis-

ponuje takovými materiály již dříve a považuje některý bod za klíčový 
pro rozvoj města, jak bylo tvrzeno paní Zbrojovou, předpokládal bych, 
že budeme jako zastupitelé osloveni, bude nám věc vysvětlena, bude 
nám poskytnut prostor pro dotazy a vysvětlení, a pak jistě nebudu mít 
problém takový bod podpořit. To by byla ta spolupráce, o kterou jsme 
žádali, ale není o tuto spolupráci zájem, naopak zájmem je útočit na 
nás poskytováním nepravdivých či polopravdivých informací, a to 
i skrze tento zpravodaj.  
Kde byste rád viděl Harrachov na konci tohoto volebního období? 
A co byste osobně Vy rád prosadil z vašeho volebního programu 
(SNK – Změna pro Harrachov) prioritně?
Vážená paní redaktorko, tam, kde bych rád viděl Harrachov já, bohužel 
určitě nedohlédneme nikdo, bude-li vedení města jednat nadále tak, jak 
jedná. Mně by stačilo, aby se nejprve současné vedení města chovalo 
v rámci zastupitelstev slušně, nikoho neponižovalo, neuráželo, necho-
valo se povýšeně a arogantně vůči nám ostatním, aby vedení města 
nám dávalo zavčas úplné podklady, nic nezastíralo nebo nepodsouvalo 
s nadějí, že si toho nevšimneme, aby vedení města s námi více komu-
nikovalo a spolupracovalo, aby vedení pochopilo prostou logiku věci, 
že nejprve je nezbytné investovat směrem, který městu peníze vrátí 
a vydělá, a ne pouze utrácet za věci, které dobře vypadají před voliči, 
ale bez jakékoliv koncepce. Přál bych si, aby se přestalo lhát a mani-
pulovat, přál bych si, abychom se neustále nezadlužovali, přál bych si, 
abychom neprodávali akcie sportovního areálu, ale naopak se snažili 
o navýšení podílu v této akciové společnosti, přál bych si, abychom ne-
investovali špatným a nepřipraveným směrem, jako např. kontejnery, 
dědeček rolba apod. Přál bych si, aby vedení města s každým nebojo-
valo, s každým se nesoudilo, ale naopak si svých partnerů vážilo. Přál 
bych si, i přestože jsem s projektem pečovatelského domu nesouhlasil, 
aby jeho obyvatelé platili pouze 3,5 tisíce Kč měsíčně a věřte mi, že 
udělám vše proto, aby tento svůj slib vedení města dodrželo, a to i za 
cenu, že by přispívali členové vedení města na tento slib ze svého, přál 
bych si, aby naše základní škola poskytovala našim žákům ještě vyšší 
úroveň vzdělání, přál bych si, aby pak děti nemusely a ani nechtěly 
odcházet na gymnázia již v šesté třídě, přál bych si vidět více sportující 
mládeže, přál bych si, aby město Harrachov bylo živým a pulzujícím 
městem, které přinese mnoho pěkných zážitků svým návštěvníkům, 
mnoho práce a výdělku harrachovským podnikatelům, a nakonec, aby 
se město Harrachov umělo postarat o své potřebné.
Vážená paní redaktorko, přál bych si vyvážený zpravodaj, přál bych si 
redaktora dodržujícího etický kodex novináře, který nebude konat pod 
tlakem paní starostky a zveřejňovat pouze příspěvky paní starostky 
došlé až po uzávěrce, když si to paní starostka přeje, přál bych si 
vyváženou redakční radu, přál bych si, aby zastupitelé se zajímali 
o obsah předkládaných materiálů do zastupitelstva, těmito se zabývali, 
hodnotili je a hlasovali podle svého svědomí a dle své odpovědnosti, 
a ne podle stranické instrukce a příslušnosti. 
Paní redaktorko, mám mnoho přání, která bych nevměstnal do jednoho 
vydání tohoto zpravodaje, ale kdyby se pouze třetina z nich vyplnila, jsem 
si jistý, že by byl Harrachov tam, kde bych jej rád viděl, a to nejen já. 
Zatím jsem rád, že se nám podařilo na základě argumentace a faktů 
vysvětlit, že prodej akcií sportovního areálu je hloupost, a byl jsem rád, 
že v tomto případě někteří zastupitelé zapomněli na svou stranickou 
příslušnost a hlasovali rozumem. Bohužel to byl výjimečný stav. Jsem 
rád, mám-li správné informace, že opět bude zastávka autobusu před 
školou a tím bude zvýšena bezpečnost dětí a nebudou muset přecházet 
silnici před hotelem Karolína, což byl již dlouhodobě můj cíl, který 
jsem se snažil aktivně prosadit, a mám-li správné informace, ve finále 
jej, na základě mé iniciativy, jakožto radní realizoval pan Ing. Slavík, za 
což děkuji. 
Myslím, že není podstatné, co prosadíme či neprosadíme z našeho 
volebního programu. Podstatné je to, aby moje činnost v zastupitelstvu 
města Harrachova byla prospěšná pro toto město a jeho občany, a já 
jsem přesvědčen, že konám tak, aby tomu tak bylo. 

To m á š e  Va š í č k a  s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á
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CO SE UDÁLO

Došlo k podpisu Memoranda o spolupráci při obnově 
skokanského areálu v Harrachově

Dne 17. července došlo 
v Liberci k podepsání Me-
moranda o vzájemné spolu-
práci a podpoře při obnově 
a rozvoji skokanského are-
álu Harrachov. Dokument 
společně definitivně stvrdili 
podpisem prezident Svazu 
lyžařů ČR Lukáš Heřmanský, 

hejtman Libereckého kraje Martin Půta a starostka Harrachova Eva 
Zbrojová. Společné Memorandum o vzájemné spolupráci při obno-
vě a rozvoji skokanského areálu Harrachov podpisem stvrdilo pět 
stran. Už dříve dokument podepsal Český olympijský výbor a spolek 
Klasický areál Harrachov, ve středu pak finální podpisy přidal Svaz 
lyžařů ČR, Liberecký kraj a město Harrachov.

„Podpis memoranda vnímám v dlouhodobém úsilí o obnovu areálu 
skokanských můstků v Harrachově jako novou a konkrétní startovní 
čáru, bod, od kterého se můžeme reálně odrazit. Z dnešního setkání 
s paní starostkou Zbrojovou a panem hejtmanem Půtou mám velmi 
dobrý pocit, všichni jsme se shodli, že máme společný cíl. Tím je 
rekonstrukce celosvětově unikátního areálu, kam skoky na lyžích jed-
noduše historicky patří,“ uvedl prezident SLČR Lukáš Heřmanský. 
„Pevně doufáme, že se nám společně podaří do Harrachova vrátit 
mladé talenty, kteří ho budou pravidelně využívat k přípravě, i elitní 
závodníky v rámci vrcholných světových akcí. Toto místo si to jedno-
značně zaslouží,“ dodal. Dalším krokem k záchraně harrachovské-
ho areálu by mělo být vypracování studie. Podílet se na ní budou 
všechny strany, které memorandum podepsaly, a její financování 
zajistí na základě dnešní dohody Liberecký kraj.

Z d r o j :  c z e c h - s k i .  c o m
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Městský park praskal ve švech!
Letos proběhla opět dvě promítání letního kina v Parku Jana 
hraběte Harracha u městského úřadu.
Počasí se i tentokrát vydařilo a i na Harrachov byla příjemná 
teplota, která umožnila pobyt venku do pozdějších večerních 
hodin.  Na prvním promítání mohli diváci zhlédnout kome-
dii „Po čem muži touží“. Návštěvnost byla velká, projekce se 
povedla a všichni byli spokojení. Ovšem nikdo nečekal množství 
lidí, kteří si zakoupili vstupenky na druhé promítání letního 
kina. Prodalo se bezmála tři sta vstupenek! Měli jsme obrov-

skou radost, že film „Ženy v běhu“ přilákal tolik příznivců české 
kinematografie, a to nejen harrachovských. Je to zatím rekord 
a my doufáme a budeme se snažit, aby příští rok byl stejně 
úspěšný. Velké díky patří Marianovi Novotnému, který vyrobil 
a věnoval stoličky na sezení pro návštěvníky letního kina. A dě-
kujeme samozřejmě všem, kteří nám zachovali přízeň, přišli 
a vytvořili úžasnou atmosféru dvou červencových večerů. 
Těšíme se na vás příště a přejeme krásný zbytek léta

K u l t u r n í  k o m i s e

POZVÁNKY

Foto: archiv Libereckého kraje
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ROZHOVOR

Petr pochází z Mělníka, ale v Harracho-
vě žije již od roku 1984. S rodiči dříve 
jezdil za lyžovačkou do Harrachova na 
podnikovou chatu a po ukončení školy 
se rozhodl jít pracovat na hory, a kam 
jinam než do Harrachova, kde to už 
dobře znal. Na Sporthotelu v Ryžovišti, 
kde začal pracovat, potkal i svou man-
želku Kamilu, která pochází pro změnu 
z Kladna. Společně vychovali dceru 
a syna. Dcera Sára po ukončení vysoké 
školy pracuje a žije v Praze a syn Tomáš 
studuje vysokou školu. Na Sporthotelu, 
jak sám říká, poprvé přičichl k turis-
tickému ruchu. Poté vyzkoušel různé 
pracovní pozice – v České spořitelně, 
v recepci na hotelu, v cestovní kanceláři, 
infocentru a před svou nynější, nejen 
průvodcovskou, pozicí ve sklárně 
v Lissportu. Z rozhovoru se dozvíte, na 
co se ho ptají návštěvníci sklárny nejčas-
těji, zda se liší otázky českých návštěv-
níků od těch zahraničních nebo zda má 
harrachovská sklárna nějaké tajemství 

– třeba v podobě ukrytého pokladu.   

Petře, asi není tajemstvím, že jsi před 
svým nynějším povoláním – průvodco-
váním ve sklárně pracoval v obchodě 
se sportovními potřebami. Co tě zaválo 
do tohoto úplně jiného oboru?
Na úvod musím, Lenko, trochu poopra-
vit tvoji informaci, protože již pár týdnů 
průvodcuji již jen tak na půl úvazku, mám 
totiž nyní ve sklárně na starosti v podstatě 
celý turistický ruch, tj. rezervace prohlí-
dek do provozu, obsazování turistického 
hotelu, spolupracuji s okolními infocen-
try a připravuji podklady pro propagaci 
firmy. Ale nejvíc mi dělá radost, že se můj 
dřívější odpolední a víkendový koníček, tj. 
tvorba „snad“ zajímavých příspěvků na 
firemní Facebook a Instagram (a nejenom 
o harrachovské sklárně), dostal již přímo 
do náplně mojí práce. Jen mě trochu mrzí, 
že zatím není dost času na tvorbu stále 
oblíbenějších krátkých videí. Jinak těch 
okolností bylo asi víc. Před pár lety jsem 
si možná potřeboval i na chvíli odpoči-
nout od „turistů“, protože jsem hned po 
ukončení střední školy začal pracovat 
v turismu a gastronomii a při práci si 
dodělal dálkově hotelovou školu v Praze 
v Podskalské ulici, ovšem tím hlavním 
důvodem bylo onemocnění Petra Lisičana, 
se kterým jsem se znal ještě z dob jeho 

závodění v běhu na lyžích a přes výpomoc 
na víkendových cyklistických akcích se 
značkou Pearl Izumi. Tenkrát mu ošetřu-
jící lékař řekl, že minimálně rok nemůže 
řídit auto, takže mě nakonec potřeboval 
jako kmenového zaměstnance. Ale sou-
vislost s harrachovskou sklárnou byla už 
i v Lissportu zcela evidentní, Petrův táta 
byl výborný mistr sklář, maminka Maňka 
ve fabrice také dlouhá léta pracovala 
a Petrův tchán Herbert Burger byl skvělý 
brusič skla. 
Co tě na této práci baví úplně nejvíce?
Úplně nejlepší je ta pestrost a setkávání 
se s lidmi. Občas se objeví i někdo z oboru 
a řekne nám na oplátku zase své zkušenos-
ti ze sklářské výroby. A taky zahřeje u sr-
díčka, když návštěvnici obdivují řemeslnou 
šikovnost našich kolegů. Ovšem nejhezčí 
prohlídky jsou s dětskými návštěvníky, 
kteří jsou často velmi bezprostřední a mají 
různé všetečné otázky, někdy se kupodivu 
ptají daleko chytřeji než někteří dospělí.
Patříš mezi průvodce, kteří návštěv-
níkům opakují složitě nadrcený text 
nebo se snažíš pídit i po nějakých 
nových informacích, se kterými se rád 
pochlubíš? A pokud ano, kde sbíráš 
tyto nové informace?
Drtit naučený text pořád dokola snad 
ani nejde. Přiznám se, že docela obdivuji 
třeba zpěváky, kteří musí na přání publika 
zpívat celý život pořád dokola jeden svůj 
hit. Snažím se téměř vždy přizpůsobit vý-

klad konkrétním návštěvníkům, nejtěžší je 
udržet po celou dobu prohlídky pozornost 
menších dětí, takže pro ně vymýšlíme 
v půlce exkurze mezi hutí a brusírnou růz-
né otázky a ukazujeme i oblíbená skleněná 
zvířátka. Jinak se musím přiznat, že jsem 
sklu za těch posledních pár let v nové 
práci asi docela „propadl“, takže když se 
naskytne možnost vidět nějakou jinou 
sklárnu, určitě neodolám. Naposledy jsme 
se byli podívat s kolegy na IGS v Novém 
Boru. Jde o sympozium, které každé tři 
roky představí to nejlepší z našeho oboru, 
a v celém okolí Nového Boru jsou otevře-
né sklárny pro širokou veřejnost, kde tvoří 
svá díla umělci a designeři z celého světa. 
No, a spousta informací se dá samozřej-
mě nalézt i na internetu, takže rád do 
výkladu přidám občas nějakou novinku 
nebo mohu pak třeba i lépe odpovědět na 
dotazy návštěvníků.
Co člověk, to jiná povaha, to je známá 
věc. Máš nějakým způsobem zaška-
tulkované návštěvníky? Určitě ne 
každý jde dobrovolně hltat informace 
o harrachovském sklářství, viď?  
Máš bohužel pravdu, někoho to baví víc, 
někoho skoro vůbec. Až si někdy říkám, 
proč vlastně na prohlídku jdou, když 
u toho koukají do mobilů a jejich hlavní 
starostí je vyfotit si selfíčko, ale to jsou 
spíš výjimky. Ale vidět zblízka žhavé sklo, 
které se přímo před očima návštěvníků 
mění a tvaruje, kdy je cítit i ten žár stovek 

Petr Bůžek: I přestože zbytek rodiny „skřípe 
zuby“, tak jinou sklárnu rád navštívím

Foto: archiv  P. Bůžka
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stupňů horké skloviny, to většinou každé-
ho zaujme, i často dost překvapí. A někdo 
občas ani nechápe, že i v dnešní době lze 
stále ještě něco vyrobit pouze ručně bez 
pomocí počítačů a různých automatů. 
Když do sklárny přijdou skupiny 
v podobě českých škol, co děti či jejich 
pedagogický dozor zajímá nejvíce? 
Jaké otázky ti kladou nejčastěji a která 
z nich tě nejvíce překvapila?
Školní skupiny jsou kapitola sama pro 
sebe. Největší nápor zažíváme od půlky 
května do konce školního roku, kdy se 
střídá jedna třída za druhou. To je ve fab-
rice opravdu docela živo a na chování dětí 
se hned pozná autorita učitele, a zda se 
jedná o děti z nějakého velkoměsta. Úplně 
nejméně oblíbené jsou u všech našich 
průvodců skupiny náctiletých, tím myslím 
hlavně období puberty. Někdy i docela žas-
neme, co si některé děti ke svým učitelům 
dovolí. Ale určitě převažují ty vychovanější 
se zvídavými dotazy a postřehy. Ideální je, 
když žáci a studenti dostanou za úkol po 
návštěvě sklárny vyplnit vědomostní test, 
to je pak hned jejich pozornost zaručena. 
Dotazy jsou většinou dost podobné, z čeho 
vlastně vznikne sklo, jaké je teplo u pecí, 
jak často se skláři při práci spálí a jak 
dlouho se to musí člověk učit. A úplně 
nejvíc mě překvapila jedna paní učitelka, 
která si na konci prohlídky svolala děti 
k sobě a „zkušeně“ jim vysvětlila, že když 
se zastaví Francisova vodní turbína pod 
brusírnou, tak kvůli tomu vyhasnou naše 
plynové pece na huti. Tak to jsem musel 
hodně pevně stisknout ústa, abych nenaru-
šil autoritu „pan čelky“ a v duchu se mod-
lil, aby na to děti co nejdřív zapomněly.
A co cizinci, liší se nějak od českých 
návštěvníků? A co tuto skupinu ná-
vštěvníků zajímá z českého sklářství 
nejvíce? 
Naši návštěvníci ze zahraničí se většinou 
od sebe moc neliší, kromě jedné výjimky, 
o které se dočtete níže. Celoročně u nás 
převažují, i díky blízké vzdálenosti, již tra-
dičně hlavně turisté z Německa a Polska. 
Nejvíce „v pohodě“ jsou většinou Holan-
ďané, kteří dají svůj obdiv klidně i hlasitě 
najevo. Ovšem naše zahraniční klientela 
je docela pestrá, můžete u nás potkat 
návštěvníky z Rakouska, Švýcarska, Itálie, 
Španělska, Francie, ale třeba i z USA, 
Koreje a Japonska. A občas se objeví 
i někdo z nečekaných dálek, jako například 
nedávno velmi dobře německy hovořící 
žena z Iránu. Tou již zmiňovanou výjim-
kou jsou návštěvníci z rusky mluvících 
zemí, kteří bohužel často nerespektují na 
100 % pokyny našich průvodců. Osobně 
se mi stalo, že manžel chtěl vyfotit svou 

ženu přímo u pece a ta stoupla kolegům 
rovnou pod píšťalu s čerstvě nabraným 
sklem, proto jsem teď v těchto případech 
už daleko ostražitější. Úplně nejčastější 
otázkou, hlavně od německy hovořících 
návštěvníků, je dotaz, kolik skláři vydě-
lávají, hned na druhém místě se ptají na 
bezpečnost práce a na třetím místě je 
spolehlivě zájem o délku jejich pracovní 
směny. Jinak cizince zajímá většinou, kolik 
se toho na huti denně vyrobí, kam všude 
se naše sklo vyváží a co nejvíc speciálního 
a pro koho jsme kdy vyráběli. A na konci 
prohlídky provozu se už většinou těší, že 
si něco pěkného zakoupí. Dost často se 
i ptají, zda právě ten konkrétní vyráběný 
výrobek naleznou i v naší firemní prodej-
ně, bohužel je v tomto případě musíme 
občas i zklamat. To když si naši zákazníci 
vyžádají (při uzavírání obchodní smlouvy) 
pro svou zakázku exklusivitu a my tento 
produkt nemůžeme sami distribuovat.
Když vidíš, že skupinu, kterou máš 
coby průvodce na starosti, tebou poda-
né informace moc neberou, máš nějaký 
fígl na to, jak je zabavit? 
Úplně ideální je samozřejmě, když jsi 
s nimi na stejné vlně. Noční můrou je, 
když na nikoho ze skupiny nezaberou 
ani osvědčené vyzkoušené repliky, kdy se 
snažíš ve výkladu otestovat skupinku třeba 
i drobným vtípkem a nic. Ale naštěstí jde 
spíš o výjimky. Nedávno mě ovšem jeden 
český průvodce od německé skupiny asi 
docela „zachránil“ od možného trapasu. 
Rádi totiž velké skupiny pobavíme ukáz-
kou speciálních pivních sklenic s vytvaro-
vanými prsy, a i s tím mužským protějš-

kem. Naštěstí jsem se těsně před exkurzí 
od pana průvodce dozvěděl, že si tentokrát 
na výlet vyrazil spolek věřících katolíků. 
Jakou část sklárny máš ty osobně nej-
raději a proč?
Těch míst je určitě víc, ale kromě těch 
notoricky známých – hutní haly a brusírny 
skla, kam se podívá každý náš návštěvník, 
mě vždy fascinuje formárna a kmenárna. 
Ve formárně vznikají denně různé dřevěné 
formy, do kterých se pak foukají naše 
výrobky a kmenárna je královstvím našich 
tavičů a topičů, kteří zde na miskách vah 
denně odměřují všechny potřebné surovi-
ny na tavbu kvalitní skloviny.
Kdybys měl možnost na jeden den 
okusit manuální práci ve sklárně, co by 
tě bavilo nejvíce a proč?
Musím se přiznat, že se mi za těch pár 
roků, co zde pracuji, toho povedlo už doce-
la dost vyzkoušet. Pro každého je samo-
zřejmě asi nejvíc atraktivní si něco zkusit 
ze skla vyfouknout nebo vybrousit. Ale 
na takovém postu bych určitě uplatnění 
nenašel, bez několikaleté praxe a manuál-
ní zručnosti to normální „smrtelník“ totiž 
nemůže zvládnout. Takže ze všech, již ve 
sklárně vyzkoušených manuálních prací, 
mi jde asi nejvíc jízda s paletovým vozíkem 
(smích).  
Má harrachovská sklárna nějaké 
tajemství z minulosti? Třeba nějaký 
ukrytý vzácný skleněný poklad, který 
se po letech podařilo najít?
Myslím, že historka o tom, jak se po válce 
našla ve sklárně 13. komnata, je již dosta-
tečně známá. Takže jen ve stručnosti, když 
Harrachové cítili nebezpečí rozpínajícího 
se předválečného Německa, tak se rozhod-
li ukrýt ty nejhodnotnější vzorky místních 
produktů a schovali je do utajené místnos-
ti za zazděnými dveřmi. Jak se traduje, tak 
teprve několik let po skončení II. světové 
války si někdo všiml, že počet oken zvenčí 
neodpovídá počtu, který je vidět uvnitř 
místnosti ve II. patře sklárny. A proto 
se, i díky této prozíravosti, můžeme dnes 
v našem muzeu skla kochat tak bohatou 
sbírkou historických výrobků.
Jaká doba harrachovského sklářství 
tebe osobně zaujala nejvíce a proč?
Pro mě osobně je nejzajímavějším obdo-
bím přelom 19. století, kdy sklárna pod 
vedením rodu Harrachů vytvářela opravdu 
nádherná umělecká díla. V těchto dobách 
se na výrobě podílelo až kolem 400 zaměst-
nanců a firemní sklady se nacházely v Pra-
ze, Vídni, Chicagu, Petrohradu a v Moskvě. 
Harrachovské sklo se prezentovalo na 
různých světových výstavách např. v Paříži, 
Vídni, Londýně, Stockholmu, Kodani, Bar-
celoně… prostě zlatá éra místní sklárny.

Foto: archiv  P. Bůžka
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VELKÁ LETNÍ
SOUTĚŽ

od 5. do 11. srpna
POSLOUCHEJTE A VYHRAJTE I VY!

- poukazy na zájezdy dle vlastního výběru
- digitální přenosné DAB rádio

- poukázky na večeře
a další atraktivní ceny

RÁDIO VAŠEHO KRAJE
liberec.rozhlas.cz

LetakA5-VELKÁSOUTĚŽ-LIBEREC2.indd   1 3.7.2019   10:14:44

INZERCE

HASIČI INFORMUJÍ

Zastupitelstvo Libereckého kraje rozhodlo na svém 
zasedání dne 28. 5. 2019 o poskytnutí účelové dota-
ce z Dotačního fondu Libereckého kraje, programu 
č. 1.3 Dotace obcím Libereckého kraje na činnost 
JPO II, na výdaje na vytváření pracovních míst 
s pracovní náplní obsahující službu v jednotce SDH 
kategorie JPO II a jejich finanční zajištění ve výši 
400 000 Kč (69,93 % podíl Libereckého kraje, 
30,07 % podíl města Harrachov).
Jedná se o finanční prostředky, které jsou použity 
na vytvoření 2 pracovních míst s pracovní náplní 
obsahující službu v jednotce SDH kategorie 
JPO II/1 a jejich finančního zajištění z důvodu 
zvýšení akceschopnosti jednotek požární ochrany 
kategorie JPO II obcí Libereckého kraje.

M i c h a l  B a r t o š

Dotace z Libereckého kraje 
pro JSDHO Harrachov

POZVÁNKA NA TRADIČNÍ 
SPORTOVNÍ UDÁLOST

KAML CUP 
31. 8.– 1. 9. 2019
Závod žáků v areálu na Kamlu 
ve skoku a severské kombinaci.

Když jedeš na výlet či na dovolenou 
na místo, kde je sklárna, jdeš se do ní 
podívat a porovnat si toto místo s naší 
sklárnou? Pakliže ano, jsou velké 
rozdíly v prohlídkách harrachovské 
sklárny a sklárny v jiném městě?
Jak už jsem odpovídal na začátku našeho 
rozhovoru, když je čas a příležitost, tak 
určitě neodolám. A i přestože zbytek 
rodiny „skřípe zuby“, tak jinou sklárnu 
rád navštívím. Rozdíly v prohlídkách 
samozřejmě jsou, ale troufnu si tvrdit, že 
jen v Harrachově se návštěvníci dostanou 
nejblíže k pecím. Nádherný areál mají 
v Karlových Varech ve sklárně Moser, po-
dařilo se jim totiž získat dotaci na komplet-
ní rekonstrukci zázemí pro návštěvníky, 
v Poděbradech zase sklo lisuje japonský 
robot a kousek za hranicí v polských 
Piechowicích je provoz také již o dost 
modernější než u nás. Takže Harrachov 
je pro mě jedničkou v porovnání se všemi 
ostatními sklárnami, nikde jinde totiž ne-
naleznete brusírnu fungující od roku 1895, 

která je téměř v původním stavu. Když si 
ale můžu vybrat, tak nejraději sleduji práci 
uměleckých sklářů, ať už ve firmě AJETO 
v Novém Boru, nebo třeba v Lindavě 
tvorbu rodu Pačínků. Ale v zásadě je dřina 
u pecí a v brusírnách při ruční výrobě skla 
všude skoro stejná. Ovšem nejvíc jsem 
byl při svých cestách překvapený v Sušici, 
kde mají v místním muzeu města sirek ve 
sbírce také pár pěkných kousků z harra-
chovské sklárny.
Jak vypadá návštěvnost harrachovské 
sklárny nyní v letní sezóně a jak třeba 
v té zimní? A jak vidíš budoucnost 
českého skla? Myslíš, že lidé pochopí, 
že kvalita českého skla je na jiné úrovni 
než kvalita skla třeba z Číny?
Největší návštěvnost zažíváme pravidel-
ně v letní sezóně, po celý rok převažují 
většinou tuzemci, ale vždy také poznáme, 
když jsou v okolních zemích svátky nebo 
prázdniny. Takovou zajímavou perličkou 
je poslední dobou nárůst turistů z Izraele, 
kteří zřejmě jezdí do Prahy za židovskými 

památkami a přitom si udělají i jednoden-
ní výlet směr Krkonoše a do naší sklárny 
jdou pak zcela cíleně. A jen tak pro zajíma-
vost, novinkou letošní sezóny je i tvořivá 
dílna pro děti i dospělé v přízemí muzea 
skla, která je v sezóně hojně navštěvovaná. 
Budoucnost českého skla lze těžko odha-
dovat, ale dodnes nechápu, že zahraniční 
firmy dostávají různé pobídky a úlevy na 
daních, aby zde, na zelené louce, postavily 
nové fabriky. Tradiční české řemeslo bohu-
žel takovou podporu zdaleka nemá. To by 
pak to světlo na konci tunelu svítilo hned 
určitě daleko víc! A k tvé poslední otázce, 
každý kdo navštíví jakoukoliv sklárnu 
s ruční výrobou, většinou hned na první 
pohled pochopí, co vše se skrývá za jedním 
takovým výrobkem a kolik to stojí dřiny 
i úsilí. Takže se většinou pak v našem ob-
chodě po prohlídce sklárny nediví, že ceny 
za harrachovské sklo jsou zcela oprávněně 
mírně vyšší.  

L e n k a  S k r b k o v á
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ZE SPORTU

Soustředění ve Starých Splavech

Z KRNAPU

V termínu 23.–29. 6. 2019 proběhlo zcela úspěšně soustře-
dění, kterého se účastnilo 20 dětí + 2 trenéři (Venca Čuřík 
s Eliškou Krčkovou). Tréninkový den začal rozcvičkou v 7:30, 
dále následoval dopolední dvouhodinový trénink, odpolední 
dvouhodinový trénink a večerní trénink o délce hodiny a půl na 
kolečkových lyžích/ bruslích. Hned v pondělí proběhly testy na 

tradičním okruhu 1 500 m. 
Kola se běhala podle ročníku 
2–5x, nejrychlejší čas byl 6,21. 
Čtvrtek byl další těžký den, kdy 
následovala vytrvalost 10,5 km 
zaběhnutá v čase 1 h 08 vteřin, 
ročník 2011 5 km 44 min. Na 
soustředění nesměl chybět 
triatlon, který se uskutečnil 
v pátek, plavání 200 m, kolo 
3,5 km, běh 2,5 km, nejrychlej-
ší čas byl 28 min 44 vteřin.
Do tréninků jsme zařadili i po-
silování, dynamiku, obratnost, 
kolo. Počasí nám přálo až moc. 
Z důvodu silných veder jsme 
tréninky posouvali na pozdní 
odpoledne, aby děti neběha-
ly v takových vedrech. Vše 
proběhlo podle našich představ 
a s úsměvem – žádné vážné 

zranění nebylo, jen malé odřeninky, ale ty k tomu patří!  
Poslední večer jsme děti odměnili sladkostmi a nanuky a také 
jsme vyhodnotili jejich úspěchy. Tímto chceme poděkovat lyžařské 
škole GGR Novotný za přepravu kol.    

S K O L !  
Ve n c a  a  E l i š k a 
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Po řetězech jenom na Sněžku. 
Dolů jinudy! 
Od pondělí 15. července zavedla Dyrekcja Karkonoskiego Parku 
Narodowego již tradiční opatření, reagující na vysokou letní ná-
vštěvnost vrcholu naší nejvyšší hory Sněžky – po tzv. „řetězové“ 
nebo „Cik-cak“ cestě, a tak se od Slezského domu zavádí až do 
31. srpna jednosměrný provoz.
Po cestě Cik-cak bude možný až dokonce prázdnin pohyb pouze 
vzhůru na vrchol Sněžky, zpátky z vrcholu musí návštěvníci vyu-
žít některou z dalších cest. Buď Jubilejní cestu po polské straně 
hranice, nebo některou z cest na české straně hor. 
Připomínáme zároveň, že stále probíhají práce na rekonstrukci 
cesty ze Sněžky na Růžovou horu, proto je tato trasa ve všedních 
dnech uzavřena (případně prostupná po domluvě s firmou pro-
vádějící rekonstrukci), o víkendech je pro návštěvnický provoz 
otevřena i tato trasa.
Přejeme vám příjemná putování po Krkonoších.

Nezapomeňte, že do polského 
Krkonošského národního parku 
se platí vstupné
Připomínáme návštěvníkům Krkonošského národního parku, že 
na polské straně hor platí povinnost platit vstupné do národního 
parku. 
Povinnost platby vstupného se netýká pohraniční turistické tra-
sy Česko-polského přátelství, a to ani v úsecích, které procházejí 
územím Polské republiky.
Cena vstupenky do Karkonoskiego Parku Narodowego (KPN) 
pro dospělého návštěvníka činí 8 złotych (cca 50 Kč), cena pro 

děti od 8 let, studenty, penzisty a zdravotně postižené je polo-
viční, tedy 4 złoté (25 Kč). Děti do 7 let vstupné neplatí. Jako 
vstupné do národního parku platí i jízdenka z lanovky 
z Karpacze na Kopu.
Připomínáme rovněž zákonnou povinnost organizovaných 
skupin (například školní výlety, skautské výpravy, apod.) mít 
s sebou při putování po polských Krkonoších profesionálního 
průvodce z řad Przewodników Sudeckich (www.przewodnik-su-
decki.pl), případně z řad mezinárodně certifikovaných horských 
vůdců (www.horskyvudce.com) či průvodců (www.cziml.org). 
V posledních dnech se objevily případy, kdy čeští návštěvníci hor 
byli žádáni o zaplacení vstupného do KPN i na hraniční červeně 
značené Cestě česko-polského přátelství. „Na dnešním jednání 
s vedením společnosti eParki.pl, která od března vstupné v pol-
ských národních parcích vybírá a ředitelem KPN Andrzejem 
Rajem jsme si jednoznačně vyjasnili, že na hraniční turistické 
trase se ani nadále vstupné vybírat nebude,“ ujišťuje náměstek 
ředitele Správy KRNAP Jakub Kašpar.
Povinnost platit vstupné se tedy netýká červeně značené Cesty 
česko-polského přátelství od skalního útvaru Sviňské kameny 
(Trzy Swinki) po Soví sedlo (Sowia Przełęcz) ani dále pokra-
čující hraniční modré trasy od Sovího sedla po Pomezní sedlo 
(Przełęcz Okraj). Platit není třeba ani na Polskem vedoucí části 
Jantarové cesty od Luční boudy k červené Cestě česko-polského 
přátelství. „Pokud by se stalo, že by na těchto úsecích i v dalších 
dnech vstupné někdo požadoval, prosíme návštěvníky, ať nám 
dají vědět, klidně na můj e-mail jkaspar(zavináč)krnap.cz či 
telefon 724 175 927,“ dodává náměstek Kašpar. Zaměstnanci 
společnosti eParki.pl musí být v terénu vždy vybaveni služebním 
průkazem a oblečeni ve stejnokroji s logem KPN i eParki.pl.

M g r .  R a d e k  D r a h n ý,  M B A ,  t i s k o v ý  m l u v č í 
K R N A P
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Milí čtenáři a milovníci knížek,
půlka prázdnin už je za námi, ale pořád nám zbývá ještě jeden měsíc, kdy můžeme někde u vody nebo na chalupě číst a odpočí-
vat. Když budete mít chuť, můžete se u toho i vyfotit a fotografii s knížkou poslat e-mailem do knihovny, naše velká prázdninová 
fotosoutěž je v plném proudu! Krásné léto všem, Michaela Holmerová

Detektivní romány
P. Gibney – Andělé smrti
J. D. Robb – Zemřeš v další 
kapitole
D. Dán – Na podpatcích
Thriller
D. Preston, L. Child – Farao-
nova šifra
Psychologické romány
C. Läckberg – Zlatá klec
V. Hanišová – Rekonstrukce 

Společenský román
R. Coleman – Kniha vzpomí-
nek 
Humoristický román
P. Taylor – Doktore, to je ale 
mazec!
Historické romány
V. Vondruška – Křišťálový klíč I.: 
Falknovská huť
S. Ebert – Kletba porodní báby 
(4.)

Román pro ženy
K. Taylor – Příběh srdce
Sci-fi
M. Loureiro – Apokalypsa Z: 
Temné dny
Pohádkový příběh pro děti
S. Schoenwald – Velké čištění 
zubů v zoo

Detektivní příběhy pro děti
D. H. Butler – Strašidelná 
knihovna: Ztracený duch
R. Santiago – Fotbaláci: 
Záhada sedmi gólů do vlastní 
branky
Fantasy
Ch. Colfer – Země příběhů: 
Srážka světů

NOVÉ KNIHY

Dori Hillestad Butler – Strašidelná knihovna: 
Ztracený duch
Chcete, aby děti rády četly? Nabídněte jim 
příběh, který je bude bavit. Pozvěte je do 
Strašidelné knihovny! Kaz není obyčejný 
kluk, je to duch. Jednoho dne přijde silný vítr 
a odvane ho pryč od jeho rodiny. Zanese ho 
do vzdálené knihovny, kde potká Klárku – 
holčičku, která ho jako jediná vidí! Klárka se 
chce stát detektivem, a tak Kazovi slíbí, že mu 
s pátráním po rodičích pomůže. Stopa, po 
které se vydají, je přímo v knihovně. Před pár 
dny se totiž v jedné z místností začalo ozývat 
strašidelné kvílení, které děsí návštěvníky…

NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

NOVINKY

Vlastimil Vondruška – Křišťálový klíč I.: Falknovská huť
Nová historická sága Vlastimila Vondrušky se odehrává 
v době od třicetileté války až do revolučního roku 1848, 
kdy bylo zrušeno poddanství jako poslední bašta feuda-
lismu. Rozsáhlá šestidílná kronika vypráví o osudech 
sklářského rodu Heřmanů na pozadí života v severních 
Čechách, které prošly na konci feudalismu nebývalým 
hospodářským vzestupem a později stejně rychlým 
úpadkem. Název „Křišťálový klíč“ symbolizuje rodinné 
tajemství, které se v rodu Heřmanů předává z generace 
na generaci.

Rowan Coleman – Kniha vzpomínek
Jméno prvorozeného dítěte. Tvář vašeho muže. Váš věk 
a adresa… Co když se vám tohle všechno začne ztrácet 
z paměti? Claire má fungující manželství, dvě dcery, všeteč-
nou matku... a Alzheimera. Dříve měla i práci, kterou mi-
lovala, ale kdo by zaměstnával učitelku, která trpí ztrátou 
paměti? Claire se zoufale snaží zachovat alespoň to, o co ji 
ještě nemoc nepřipravila, a tak si na radu terapeuta pořídí 
Knihu vzpomínek. Zapisuje momenty z minulosti i součas-
nosti, protože ví, že brzy budou její řádky to jediné, co po ní 
manželovi a dětem zbude.

SRPEN: AKCE V KNIHOVNĚ

Velká prázdninová fotosoutěž: S knížkou 
na prázdniny
Městská knihovna Harrachov pořádá 
velkou prázdninovou fotosoutěž! Vyfoťte 
se s knížkou na dovolené a vyhrajte! Čím 
vtipnější a bláznivější fotku uděláte, tím 
větší šanci máte na výhru. Soutěžíme 
v kategorii děti i dospělí. Fotografie spolu 
se jménem a telefonním číslem přineste 
do knihovny nebo pošlete na e-mail: 
knihovna@harrachov.cz. 
Uzávěrka soutěže: 9. 9. 2019

UPOZORNĚNÍ

8. – 15. 8. 2019 dovole-
ná. V těchto dnech bude 
knihovna uzavřena. 

Děkuji za pochopení.



PŘIŠLO DO REDAKCE

Vážená paní starostko, 

na počátku léta bychom Vás rádi oslovili s výzvou na omezení 
počtu sečení trávníků na zahradách a veřejných plochách. Jelikož 
nás již několik let sužuje velké sucho, bude stále více a více potřeba 
hledat různá řešení, jak se s touto situací vyrovnat. 
Jedním z nich je i omezení počtu sečení trávníků. Krátce sečený 
trávník totiž ztrácí schopnost zadržovat vodu, pomáhá vysychání 
půdy a v konečném důsledku může místo trávníků zůstat jen holá 
zem, která odvádí vodu, udusává se, vysušuje se a eroduje. Holá 
zem bez vegetace také akumuluje teplo a v případě dešťů pak voda 
po holé zemi pouze steče pryč místo toho, aby se vsakovala. 

Naopak vyšší vegetace na travnatých plochách vede nejen k efek-
tivnějšímu řešení pro uchování vody v půdě, ale také je to řešením 
jednoduchým a levným. Trávníky pomáhají s regulací teploty a vlh-
kosti, tím pomáhají udržet své okolí alespoň o něco snesitelnější. 
Vyšší trávník je bohatší i na druhovou skladbu rostlin, čímž se 
stává stabilnější a snadněji odolává výkyvům počasí. Hustý porost 

zadrží sluneční paprsky a poskytuje životní prostor, pro to aby 
v půdě pak mohli zůstat žít živočichové, kteří zeminu dále zkypřují. 
V případě dešťů voda pak hned neodteče a lépe se udrží přímo na 
místě.  
Konečnou úpravu trávníků lze poté udělat až v podzimních měsí-
cích. A to s ohledem na skutečnost, že na druhou stranu je sečení 
nutné pro vývoj a udržení některých druhů rostlin především trav 
a květin. Podzimní sečení však již neovlivní vodní režimy v přírodě. 

Chtěli bychom Vás tedy požádat o zamyšlení se nad frekvencí seče-
ní, kdy třeba již poloviční frekvenci sečení pomůže nejen přírodě, 
ale alespoň částečně lepšímu klimatu v okolí. A tam, kde to není 
nezbytné, ponechejme prosím travní porost bez sekání. Vedlejším 
efektem, nikoliv však neméně důležitým, je i úspora nemalých 
finančních prostředků. 
Buďme jako obce příkladem a inspirujme i naše obyvatele. 

Karel Ferschmann 
předseda PS pro životní prostředí a zemědělství

95 let slaví Ludvík ·ablatura
Dne 6. srpna oslaví už 95 let náš velký 
kamarád, nadšenec pro lyžování a výbor-
ný člověk, ing. Ludvík Šablatura.
I když se narodil v Beskydech, kde začal 
i lyžovat a studovat, celých 70 let prožil 
v Harrachově. K nám nastoupil jako 
mladý lesní inženýr. Zapojil se do práce 
v našem ski klubu, za nás několik let i zá-
vodil jako výborný sdruženář. Patřil do 
party sdruženářů: Melich, Nüsser, Janoušek, Motejlek, Kubica, 
Farský, Slavíkové, Lukeš a Ulrych, a potom jako trenér společ-
ně s Antonínem Lenemayerem vychovali spoustu vynikajících 
skokanů a sdruženářů. Bratry Tomáše a Antonína Kučerovy, 
bratry Rázlovy, Střelce, Novákovy, Hlavu, Janoucha atd. V roce 
1956 se zde stavěl můstek Pionýr, na kterém se pokládala umě-
lá hmota. Tady společně s Lenemayerem organizoval brigády 
a s pomocí rekreantů ROH položili umělou hmotu na můstek 
P32. V neděli 2. 9. 1956 před tisícem nadšených diváků provedl 
zahajovací skok. I v práci na lesním závodě se osvědčil a brzy se 
stal hlavním inženýrem.
Když světová lyžařská organizace rozhodla, že 5. můstek na 
lety bude v Harrachově, začal Miloslav Bělonožník společně 
s ing. Šablaturou hledat na Čerťáku nejlepší místo pro můstek 
K120 a K180. To se povedlo a za pomoci všech složek se brzy 
začalo projektovat a stavět. Už v roce 1983 byl Harrachov pově-
řen uspořádáním 8. MS v letech na lyžích. O celé této přípravě 
a stavbě napsal ing. Šablatura asi 50stránkovou brožuru v roce 
2014, kde píše o všem od začátku až po rok 1983. Nezapomněl 
snad na žádnou osobu ani organizaci, kdo se jakkoliv podílel na 
přípravě i stavbě můstku pro lety na lyžích. V březnu 1983 jsme 
MS uspořádali – měli jsme největší a nejmodernější můstek na 
světě, tisíce diváků nám fandilo a tleskalo – největší odměna 
pro nás – Harrachovák Pavel Ploc vytvořil světový rekord 
181 m. Velký dík. Stali jsme se členy „KOP“ – majitelů můstku 
v letech na lyžích a ing. Šablatura jako sekretář začal jezdit po 
všech závodech. Nebyl jenom nadšenec pro skoky a lyžování, 
ale byl i hrdina. Za II. světové války pracoval v odboji. Spolu-
pracoval v Trojanovicích s generálem Braunem. Kolem roku 
1945 byl gestapem zatčen a později i uvězněn ve věznici Mirošov 

u Plzně. Za práci v odboji má několik vyznamenání od ministra 
obrany ČR a každoročně dostává blahopřání k novému roku.
I v tomto pokročilém věku je stále aktivní, stále něco píše do Harra-
chovského zpravodaje atd. Hodně si pamatuje z historie. Největší 
radost po dlouhá léta byla práce pro harrachovské můstky a radost 
ze sportovních úspěchů svého syna a nyní i vnuka Petra. Věříme 
společně, že až oslaví za 5 let 100. narozeniny, uspořádáme pláno-
vané MS v letech v roce 2024 a Harrachov bude zase světový!
Hodně zdraví a stále takový elán do dalších let Ti přeje za všechny 
lyžaře z Harrachova kamarád Wolf Slavík.
K oslavì 95 let jsem ing.Šablaturovi složil toto pøání:

Dneska je tu velká sláva
95 slaví kamarád,
a tak jsme ti pøišli
v ten slavný den blahopøát.

Do Harrachova jsi pøišel
jako mladý inženýr,
u lesákù nastoupil jsi
za nás jsi též závodil.

Výborným byls sdruženáøem
závodil jsi s Melichem,
Nüsserem, Farským, Lenemayerem,
Kubicou i Lukešem.

Nebyls jenom sdruženáøem
vyzkoušels i sjezdovky.
V trojkombinaci byls mistrem
porážels i profíky.

Potom se z tebe stal trenér,
celý svìt jsi objezdil.
Jako rozhodèí èi trenér
každý si tì oblíbil.

Pak se u nás v Harrachovì
stavìl mùstek Pionýr,
pokládala se zde hmota,
ty ses nejvíc pøièinil.

Nastoupil jsi u lesákù,
i tady ses osvìdèil.
Netrvalo pøíliš dlouho
byl jsi hlavní inženýr.

Tehdy jsi mìl na starosti
celý úsek sdružený,
nejlepší jsou Kuèerové,
Rýgl v Tatrách vítìzí.

To už tady v Harrachovì 
konèí slavné období
Hendrychù, Medalù, Špringerù,
zaèíná doba “mamutí”.

Tenkrát Milda Bìlonožník
zaèal bìhat po kopci.
Tys byl jeho asistentem.
Kde se mamut postaví?

Pøstals dìlat u lesákù,
zaèals dìlat u mùstkù,
celý Èer�ák pøehrabal jsi
od Tesly až k nájezdu.

Když byl mùstek skoro hotov,
zaèals jezdit na schùze.
Stali jsme se èleny KOPu,
nejvìtší mùstek tu je.

Pavel tady skoèil svì�ák,
všichni pláèem radostí.
Za to, co jsme vytvoøili,
všichni nám blahopøejí.

Nebyl jsi jen závodníkem,
byl jsi také hrdina.
Pøes zákopy pøenesl jsi
zprávu pro generála Brauna.

Za tu èinnost v odboji
získals nìkolik medailí.
Každoroènì popøeje ti
náš ministr obrany.

Stihl ses i oženiti,
máš dvì dìti, nový dùm,
teï, když je ti tolik rokù
vìnuješ se vnouèatùm.

Pøejeme ti milý Luïku,
a� jsi stále èiperný,
a� máš radost z vnuka Péti,
když tak dobøe závodí.

Jedna vìc tì nyní bolí:
zavøeli nám areál.
Kde vyrostou noví borci?
Kde budou moci trénovat?

Dìkujeme kamaráde,
za vše co jsi udìlal.
Pro Harrachov, pro lyžaøe,
i když život plyne dál.

Pozvedáme všichni èíše,
pøipijem ti na zdraví.
Vìøím, až ti bude 100 let,
bude zas Harrachov svìtový.

Za Slavíky a lyžaøe
Tvùj kamarád Wolf Slavík.

6.8.2019
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Z POŠTY STAROSTKY
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Kdy vznikla sedačková lanová dráha na Čertův vrch
Probíhala výstavba můstku pro lety na lyžích 
a menšího můstku K125 vedle něj. Na začátku roku 
1980 byly zčásti hotovy. Tehdy napadlo Miloslava 
Bělonožníka, člena FIS komise pro stavbu můstků, 
oba tyto harrachovské můstky v lednu 1980 vyzkou-
šet. Byly ovšem v provizorním stavu. Před tímto 
termínem nás ale napadlo, jak se tam nahoru budou 
závodníci dostávat. Pěšky na tuto vzdálenost a stou-
pání nepřicházelo v úvahu. Při těchto myšlenkách 
byl s námi náš nenahraditelný zaměstnanec Jan Pohl 
z Kořenova. Ten nám přece vybudoval jedinečnou 
lanovku se zatáčkou pro dopravu materiálu. Ale sly-
šel nás, jak debatujeme o tom, jak tam ke zkušebním 
letům dopravit skokany – letce? Přistoupil k nám 
a sdělil: „Já pro ně udělám saně.“ Jako vždy měl 
vynikající nápady. Bylo tomu i tentokrát. Svůj nápad 
začal realizovat z materiálů, který jsme mu ochotně 
připravili, ostatní si obstarával sám. On ale usilovně 
pracoval, protože času nezbývalo mnoho. Já sám 
i ostatní jsme byli zvědaví, jaké to budou saně a čím 
se budou nahoru tahat. Proto mi to raději vysvětlil: 
„Všechno bude ze dřeva. Robustní sanice a na nich tři vodo-
rovné plošiny. Vzhledem ke sklonu svahu pojmou 15 až 20 zá-
vodníků. Trať pro ně bude podél smrkového lesa. Nahoře proti 
schodišti na nájezdovou věž bude „stavební vrátek“ s ocelovým 
lankem, které bude ukotvenou na saních. Aby se lanko pořádně 
navíjelo a odvíjelo, bude sledovat obsluha s vysílačkou.“ Dne 
15. ledna 1980 se „Pohlův výtah“ úspěšně vyzkoušel. Dne 
7. března 1980 byla zkouška vedle na „lety“. První zkušební let 
provedl Jaroslav Bukvic a další naši skokani. Nevěděl jsem, co 
mám dříve sledovat. Zda zkušební lety nebo výtah. Ale byl jsem 
u vrátku, kde byla obsluha s vysílačkou. Sledoval jsem saňový 
výtah, který jel se závodníky nahoru. Právě probíhal let jed-
noho skokana, který se mu nepovedl. Obsluha vrátku si toho 
všimla, opomněla dávat pozor na navíjení na buben vrátku. 
Lanko se zaseklo, to se přeneslo na 
vyjíždějící saně obsazené závodní-
ky. Nastalo silné trhnutí se saněmi. 
Dopadlo to tak, že všichni popadali 
i s lyžemi na okraj lesa do sněhu. 
Tuto událost přežili s velkým hu-
morem, ale nám do smíchu nebylo. 
To přece při mistrovství světa 
nemůžeme opakovat. 
Nastala porada. Bylo nás tam 6. 
JUDr. Havlíček, ing. Balabán, 
Pavel Ploc, sen. ing. arch. Špikla 
a statik Stavoprojektu Liberec 
ing. Suchánek. Padaly všelijaké 
návrhy, až přišla řada na mě. V tom 
jsem si vzpomněl na jedno setkání 
se sjezdařem Janem Čermákem. 
Stáli jsme v místě, kde je nyní jejich 
sportovní obchod a dívali se na 
zalesněný Čerťák. Přesně mi říkal 
toto: „Člověče, když se dívám na 
ten Čerťák, na ten svah na sever, 
tady by byla jednou pěkná taková 
malá sjezdovčička, víš je to severní 

expozice.“ 
Uteklo hodně času a já 
si při tom našem jednání 
jak dostat skokany naho-
ru vzpomněl a přísedí-
cím jsem jej komentoval. 
Nápad se všem zamlou-
val. Již nyní vybudovat 
sedačku s mezistani-
cemi pro skokany a do 
budoucna tu „sjezdov-
čičku“. Všichni s tímto 
návrhem jednoznačně 
souhlasili. 
Ale nebylo to jednodu-
ché. Dokončit můstky 
a ještě vybudovat 
lanovku. Zdálo se to 
nesplnitelné. Ale v té 

době nadšení, že bude 
nový areál, že přibude 

pátý můstek na světě pro lety, že bude nutno leccos zrevidovat, 
aby se sem dostali diváci. Bylo toho mimo můstek a lanovku 
nějak příliš mnoho. 
Ale dopadlo to. Při 8. mistrovství světa nejezdili závodníci 
Pohlovými saněmi, ale novou sedačkou. Ta sice byla jakoby 
v „plenkách“, ale sloužila i při dalších letech. „Malá sjezdovka“ 
se stala atrakcí a lanovka vybudovaná nejdříve pro skokany, 
převzala úlohu sjezdařům a v létě pěším, kteří putují do hor. 
A mnohým jen pro podívanou na čem a jen na lyžích doletí 
až na 250 m. A oni všichni již jako laici musí konstatovat, 
do jakého žalostného stavu se dostaly, dříve chlouba našeho 
lyžování. A je nás ještě dost, kteří byli „u toho“ a věnovali tomu 
i své srdce. 

i n g .  Š a b l a t u r a  L u d v í k

J a n  P o h l  z  K o ř e n o v a ,  a u t o r  s a n í 
p r o  z á v o d n í k y

P r o v i z o r n í  l a n o v k a  J a n a  P o h l a
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

České Růženy slaví svůj svátek 13. března. V církevním kalen-
dáři je ale 23. srpna (kromě Sandry) zaznamenáno také jméno 
sv. Růženy z Limy. Tato žena působila na počátku 17. století 
v Limě, hlavním městě Peru. Původně se jmenovala Isabela, 
ale Rosa jí začali říkat už od dětství pro její velkou krásu (rosa 
znamená v románských jazycích růže). Svůj život zasvětila péči 
o nemocné chudáky. Starala se o tehdy zvláště opovrhované 
Indiány, poskytovala jim ve svém domě útulek, léky a ošetření. 
Proto je Růžena z Limy stále uctívána především po celé Jižní 
Americe. 

Květina, po které dostala dívka z Limy jméno, je symbolem 
lásky a krásy. Ve volné přírodě na celém světě roste více než 
šedesát druhů růží, počet pěstovaných kultivarů se odhaduje na 
více než deset tisíc a každý rok přibývají nové.

O vzniku růže se bájí, že: „Bohyně Venuše napomínala sličné-
ho Adonia, náruživého lovce po plaché zvěři, aby nevydával se 
u veliké nebezpečenství života, leč marna byla její slova lásky. 
Když jednou poranění lítá šelma v zuřivém vzteku napadla 
nešťastného jinocha a mohutné kly v nevinné jeho krvi koupala, 
snesla se krásná Venuše z výšiny olympské, aby uslyševši nářek 
umírajícího svého miláčka, přispěla mu ku pomoci. Ale pozdě 
přišla! Aby těžký svůj žal a zármutek nevýslovný umírnila, po-
kropila plným proudem řinoucí se krev jinochovu libovonným 
nektarem, nápojem to bohů. A sotva krve dotkl se nápoj, již 
vzedmula se krev sličného Adonia a z ní stejnobarevná vypu-
čela růže.“ Před 27 stoletími ji řecká poetka Sapho korunovala 
na královnu květů, její krásu a nádheru opěvovali a ztvárňo-
vali umělci všech dob a všech generací. Růžové sady patřily 
k pýchám mocných, ale nestaly se jejich výsadou, neboť kytička 
růží kvůli svému častému výskytu mohla potěšit i ty nejchudší. 
Růže bývala ozdobou malých zahrádek pod okny, byla součástí 
ornamentů, kterými si lidé zdobili domy, džbány a keramiku, 
nebo výšivek na lidových krojích.
Při čtení Malovaného kvítí (vonička z české lidové poezie) jsem 
nabyla dojmu, že nějaká ta růže, červená nebo bílá, byla u vše-

ho, co se na venkově šustlo. Ať to bylo na Chrudimsku („Čer-
vená růžičko, vítr z tebe věje, kdo se na mě hněvá, ať se na mě 
směje) nebo na Plzeňsku („Na našem dvoře je pěkná růžička, 
na našem dvoře je pěkná růže. Jak je ta růžička, tak je má dív-
činka, na mě se dívá, jen se usmívá“) či v Kopanicích („Červená 
ružička na šípkovém prútku, žjadný člověk něví o mojém zá-
rmutku“). V lidové poezii jsou mládenci a děvčata velmi často 
„jak z růže květ“, eventuelně „jako bila ruža“. Značné oblibě 
se mezi lidmi těšila i šípková růže, a to nejen pro svůj půvabný 
květ. Šípky jako lék byly využívány v lidovém léčitelství a je 
tomu tak dodnes. Babky kořenářky dobře věděly, že léčebné 
uplatnění šípků je všude tam, kde je třeba dodat do organismu 
zvýšenou dávku vitaminu C, např. při chřipce a nachlazení, při 
nemocech cév, paradontóze a k celkovému posílení organismu.
K růžím se váže i půvabná pověst svědčící o lásce našich předků 
k víře a svědomí. Nedaleko Litomyšle je místo, nazývané 
„Růžový palouček“. Podle pověsti zde vyrostly rudé růže ze slz 
českých bratří, kteří byli po bitvě na Bílé hoře pro své nábožen-
ské přesvědčení nuceni opustit svou vlast. Dříve, než odešli do 
vyhnanství, sešli se na palouku nedaleko vísky Morašice, aby se 
rozloučili a naposledy společně pomodlili na rodné půdě. Bylo 
to velmi smutné loučení a není divu, že se při tom tekly slzy. 
Z nich pak, jak vypravuje pověst, vypučely růže a rostou na tom 
místě dodnes.

Už před tisíciletími začali v Orientě květinám přisuzovat různý 
symbolický význam. Řekové a Římané ve srovnání s Orientem 
si na květy tolik nepotrpěli. Znali v podstatě jen růži, lilii, kro-
kus, narcis, mečík, mák a laskavec. Zato ve středověku přišly 
květiny zase ke cti a jejich symbolické řeči využívali v plné míře 
rytíři, potulní básníci a pěvci. Nejvíce opěvovaná byla vždycky 
růže. Bývala vždycky nejen symbolem lásky, ale také přátelské 
důvěry. „Sdíleti s někým něco důvěrně, aby tajemstvím zůstalo, 
vyjadřovalo se slovy „sub rosa“, totiž pod vínkem růžovým. 
Ten způsob odtud pochází, že se účastníci při slavných hodech 
(u Římanů) zdobívali věnci, zvláště růžovými, a vůbec za ne-
slušné považovalo se, aby to, co při hodech v důvěrném hovoru 
se mluvilo, bylo roznášeno.“ Byla tedy i znakem mlčenlivosti. 
A právě na tuto stránku její mluvy si vzpomněli v 15. století páni 
mniši v pochmurných klášterech a páni konšelé ve veledůstoj-
ných radnicích a počali si zavěšovat nad stůl růži na znamení, 
že to, co se v místnosti mluví, nemá se sdělovat dalším osobám. 
Pro jistotu si ji dávali malovat i na strop. Mluvit sub rosa, sdě-
lovat někomu něco sub rosa, tedy pod růží, znamenalo jednat 
krajně důvěrně, pod pečetí tajemství. Půvabný zvyk zavěšovat 
nad stůl růži už bohužel vymizel, a i proto se možná také dnes 
tolik „drbe“ a některá tajemství bývají často veřejná. 
Prameny:  
O. Spalová – Co to je, když se řekne…
J. L. Kořenský – Rostlinstvo v národních pověstech a bájích
A. Bauerová – Tisíc jmen v kalendáři 

Mlhy na lukách, potocích a řekách v srpnu zvěstují trvalé počasí.
Jak Vavřinec zavaří, Bartoloměj zasmaží, tak se podzimek daří.
Jak je teplo o Augustinu, tak bude studeno na Kateřinu.
Prší-li na den stětí svatého Jana Křtitele, zkazí se ořechy.

     CO TO JE, KDYŽ SE ŘEKNE „SUB ROSA“ … 

Stranu připravila Líba Novotná

SRPEN
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, 
a to počínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve 
společenské rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC  SRPEN

MĚSÍC SRPEN 2019 Všem jubilantům přejeme do dalších let mnoho radosti, pohody a především pevné zdraví.

V srpnovém rozhovoru s Petrem Bůžkem se můžete 
dočíst mnoho zajímavých informací týkajících se i 
jiných skláren. A to například, že v jedné ze skláren 
lisuje sklo japonský robot. Ve kterém městě se tato 
sklárna nachází?

1. v Poděbradech
2. v Novém Boru
3. v Karlových Varech

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, 
adresy, telefonního čísla, zasílejte do 20. srpna 
2019 na adresu: Město Harrachov – Harrachovský 
zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z 
došlých správných odpovědí bude vylosován jeden 
soutěžící, který obdrží výhru v podobě skládací 
tašky. Správná odpověď na soutěžní otázku v 
červencovém zpravodaji, která zněla: I v letošním 
roce se město Harrachov zúčastnilo soutěže o Zla-
tou popelnici. Na jakém místě v třídění odpadu za 
rok 2018 skončilo v kategorii města do 3 500 oby-
vatel a jakou odměnu získalo? 2. místo – odměna 
20 000 Kč Pro měsíc červenec zaslala správnou 
odpověď a byla vylosována paní Marie Sehnalová z 
Harrachova. Gratulujeme!

Šablatura Ludvík 95

Lisičanová Helena 91

Tulková Gertruda 88

Janoušek Miloslav 86

Jeníková Miroslava 86

Tuček Miroslav 86

Lisičanová Anna 83

SŇATKY – ČERVENEC

Petra Hložková & Radim Přibyl 
(Nehvizdy)
Petra Polívková & Jaroslav Koza 
(Nové Město pod Smrkem)

Petrák Miroslav 82

Poledňák Arne 82

Opočenská Vlasta 75

Pelikán Evžen 70

Starové Vlastimil 70

Štikar Miloslav 65

Goč Milan 65

 

 

 

 
21. 09. 2019  
MĚLNICKÉ VINOBRANÍ 
Cena: 

100 Kč dospělá osoba 

50 Kč děti do 15 let a senioři 
 

V této ceně je pouze doprava. 
 

Vstupenka 200 Kč se hradí na místě. 
(děti do 140 cm výšky, občané nad 70 let a 
držitelé ZPT a ZTP/P mají vstup zdarma) 

Odjezd v sobotu v 8 hodin z Harrachova. 
Autobusové zastávky:
autobusové nádraží, centrum, sklárna, Motejlek. 

Předpokládaný příjezd zpět v cca 21 hodin.

Užijte si den plný 
zážitků 

v historickém 
centru města na 
soutoku Labe a 

Vltavy 

──── 

V rámci programu 
vinobraní vystoupí 

například:  
Mělničanka – 

mělnický dechový 
soubor, Voxel – 

folk popový 
zpěvák, Janek 

Ledecký & Band, 
Velký dechový 

orchestr 
Oranienburg, Lady 
birds – akustická 
kapela, The Cell – 

jižanský rock a 
mnoho dalších 

REZERVACE 
TEL. Č. 

481 528 133 
E-MAIL 

zpravodaj@harrachov.cz 
 
  

POZVÁNKA
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Svatoanenské dřevosochání
Foto: L. Nováková a D. Hloušek

Soustředění ve Starých Splavech
Foto: archiv SK Harrachov

Letní kino Harrachov
Foto: archiv kulturní komise
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www.kraj-lbc.cz

 155  Záchranná služba

 150  Hasiči

 158  Policie ČR

 156  Městská policie

 112  Jednotné číslo tísňového volání

Souhlasím s využitím těchto údajů  
pro potřeby IZS při mém ošetření.
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Datum vyplnění ZDravotní 
pojIšťovna

jméno a příjmení, tItul Dat. naroZení
nebo r.Č. 

alergIe

nemocI  oD kDy ?

léky – náZev Dávka Dávkování

kontakty na blíZké oSoby

pořaDí  jméno a příjmení  měSto  vZtah  telefon

1

2

3

jméno a kontakt na 
praktIckého lékaře

www.seniorivkrajich.mpsv.cz
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Semafor: Důležitost kolonek k vyplnění
se řídí barvami.
Údaje: Záleží však jen na Vás,  
jaké kolonky v tiskopisu vyplníte!
Umístění: Viditelné místo v bytě.
Zvenku na dveře lednice magnetkou či 
na vchodové dveře ze strany bytu. Jsou 
to první dveře, jimiž složky záchranného 
systému prochází.
Aktuálnost: Prosíme, udržujte 
údaje aktuální! Vyměňte obálku 
vždy při změnách léků, kontaktů, 
po hospitalizaci.
Datum narození: Je na Vás, zda vyplníte
zdravotní pojišťovnu nebo rodné číslo, 
tyto údaje je zdravotnická záchranná 
služba schopna zjistit z Vašich dokladů.
Alergie: Velmi významná kolonka, 
zvláště alergie na léky, pyl atd.
Nemoci: Pro záchranáře je důležité vědět, 
jaké máte současné nemoci a zda jste 
nemoc prodělali před rokem nebo před 
20 lety.
Léky: Uvádějte název opsaný z krabičky, 
včetně množství (například 80 mg),  
dále dávku (například 1 tableta)  
a pak dávkování (například 1-0-1).
Kontakty: Osoby blízké = rodinní 
příslušníci, sousedé či přátelé,  
je to zcela na Vás.  
Telefon pomůže v případě zajištění péče 
o pečujícího nebo o domácího mazlíčka.

I.C.E. KARTA

údaje  
důležité 

k vyplnění

doporučené 
údaje

údaje méně 
závažné

ČERVENĚ

ŽLUTĚ

ZELENĚ

•	 Kontakt	na	praktického	lékaře	napomůže	 
při zjištění dalších informací.

•	 S vyplněním	karty	Vám	mohou	pomoci	 
Vaši blízcí nebo praktický lékař.

•	 V případě,	že	jste	byli	v poslední	době	hospitalizováni,	
vložte do obálky i poslední propouštěcí zprávu.

•	 Je	zde	uvedeno	mnoho	zdravotních	údajů,	které	
pomohou záchranářům rozhodnout o tíži Vašeho 
aktuálního stavu a optimální terapii na místě  
nebo nutnosti transportu do zdravotnického zařízení.

•	 Svým	podpisem	stvrzujete,	že	údaje	jsou	pravdivé	 
a že je mohou záchranné složky využít v případě 
situace tísně, ohrožení zdraví nebo života.

•	 Neotvírejte	však	své	dveře	bez	zábran	každému!
•	 Využívejte	„bezpečnostní	řetízek“	a „kukátko“	

na dveřích.
•	 Osvědčuje	se	mít	v domě	také	„hlásiče	kouře“.

Kolektiv autorů

K využití: občan/ka, bydlící v domácím prostředí sám/a; 
senior, včetně toho, který využívá terénní sociální služby; 
osoba se zdravotním postižením a kdokoliv další,  
kdo považuje tuto podporu pro sebe za podstatnou.  
Život je dar, a kéž jej můžeme smysluplně prožít  
a je-li to možné, ve zdraví.

I.C.E. KARTA

za oblast sociálních věcí 
Dipl.-Pol. Jana Maláčová, MSc. 
ministryně práce a sociálních věcí

za oblast zdravotnictví
Mgr. et Mgr. Adam Vojtěch, 
MHA ministr zdravotnictví

P R AV I D L A  P R O  V Y P L N Ě N Í
SENIORSKÁ OBÁLKA
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ICE kartu 
můžete označit 

piktogramy


